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PREPORUKA PČELARIMA

Poštovani pčelari,
izrazito promjenjivi vremenski uvjeti protekle sezone odrazili su se na vrlo slabi prinos uljane 
repice te izrazito slab unosa proljetnog cvjetnog meda, a nagli pad temperatura u svibnju 
rezultirao je smrzavanjem cvjetnih pupova na više od osamdeset posto amorfe. Nažalost, u 
primorskom dijelu i Dalmaciji paša kadulje je podbacila jer proteklog proljeća nije bilo obilnije 
kiše. Prema informacijama pčelara nakon paša lipe i kestena - situacija je također bila razo-
čaravajuća, a zbog malo oborina nije bilo niti unosa vrijeska.

Usporedo s vremenskim neprilikama - cijene meda u hrvatskim trgovinama ne padaju, već imaju 
tendenciju rasta, a isto je tako i s dijelom pčelarskog pribora i repromaterijala koji je unazad neko-
liko mjeseci poskupio od 20 do 30 posto. S druge strane, veleprodajne cijene meda na svjetskom 
tržištu su porasle.

S obzirom na sve navedeno, preporuka Hrvatskog pčelarskog saveza je da se med na tržište ne 
nudi ispod razine veleprodajnih otkupnih cijena iz 2010. godine.

Hrvatski pčelarski savez

    MONOGRAFIJA 130 GODINA HRVATSKE PČELE

A K T U A L N O S T I

ČLANARINA SAVEZU ZA 2012. GODINU

Članarinu Savezu pčelari plaćaju isključivo putem svojih pčelarskih udruga, a za 2012. godinu 
članarina iznosi 225,00 kuna. Članarinu Udruge trebaju uplatiti do 31. siječnja 2012. godine, a 
blagajnike molimo da nam istu što prije doznače na naš žiro račun: 2484008-1100687902 te od-
mah pošalju i uredni popis s točnim podacima članova koji su izvršili uplatu članarine, kao i kopiju 
uplatnice kojom je uplata doznačena.

PRETPLATA NA "HRVATSKU PČELU"

Pretplatnici plaćaju direktno na Savez pretplatu za časopis, koja za 2012. godinu iznosi 270,00 
kuna. Pretplata se plaća na žiro račun: 2484008-1100687902. U pozivu na broj upisati svoj pret-
platnički broj te kopiju uplatnice doznačiti Savezu.

Ukoliko želite otkazati članarinu ili pretplatu za 2012. godinu, možete to učiniti pismeno ili na 
telefon: 01/4811-327 najkasnije do 15. siječnja 2012. 

PRETPLATA NA ČASOPIS "HRVATSKA PČELA" ZA
INOZEMSTVO U 2012. GODINI

Pretplata za inozemstvo iznosi 39 eura za 2012. godinu.
Uplatu izvršiti odmah na devizni račun.

IBAN: HR2524840081100687902
SWIT: RZBHHR2X

HPS

Monografija 130. godina Hrvatske pčele na 240 bogato ilustriranih stranica 
donosi tri cjeline o povijesti "Hrvatske pčele" koje su, svaku za sebe, obradili 
autori dr. sc. Stjepan Srešan, Stipan Kovačić, dr. med. i Mario Fišer, prof.

Monografija: - tvrdi uvez
        - 140 strana
        - veličina - 21 x 27,5 cm

Zainteresirani pčelari Monografiju mogu naručiti po cijeni od 150 kn + po-
štanski troškovi u Hrvatskom pčelarskom savezu na tel: 01/4819-536, fax: 
01/4852-543 ili na e-mail pcelarski-savez@zg.t-com.hr
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K O L U M N A
mr. sc. Nenad Strižak, 
pčelar - 40 godina 
aktivnog članstva u 
HPS-u

Sapunica

Z
a razliku od aktivne pčelarske sezone zim-
sko razdoblje sadrži brojna događanja koja 
neke zbunjuju, druge zabavljaju, a treće, 
unatoč svemu, ostavljaju ravnodušnima. 

Zadnjih tjedana odvija se svojevrsna pčelarska sa-
punica. Sapunice su popularne, osobito turske, pa 
smo i mi uključili aktera iz Turske - izvjesnog Cema 
Ozakgula. Sapunice su to bolje što više sadrže ži-
votne situacije s brojnim obratima, traži se djelova-
nje mimo ili paralelno postojećih institucija, zatim 
razne intrigantne situacije i obavezan trnovit ljubavni 
put glavnih likova.

Tako gospodin Bračić, vlasnik i utemeljitelj najveće 
hrvatske pčelarske tvrtke pokreće pitanje turskog 
fruktoznog sirupa, odnosno lažnog meda na hrvat-
skom tržištu, među prvima javnu podršku daje mu 
gospodin Rogulja putem svog portala, a predsjed-
nik HPS-a gospodin Kranjec važe interes članova, 
moguću negativnu percepciju meda naših pčelara i 
pozicije HPS-a, te negira pojavu turskog sirupa na 
hrvatskom tržištu. Glavnina pčelara pritom se pita 
kakav je to obrat u odnosu na aferu iz 2004. godine. 
O čemu se zapravo radi? 

U sapunicama se istovremeno odvija nekoliko para-
lelnih radnji, pa usporedo radnji o fruktoznom siru-
pu odvija se i radnja o pčelarskim vozilima. Prema 
raspravi koja se vodi HPS bi trebalo, izgleda, pre-
tvoriti u Centar za vozila, pa je predsjednik primoran 
poput službenika na informacijama HAK-a uporno 
pojašnjavati status pčelarskih vozila u prometnom 
sustavu. Često uzalud! Po nekima - kao da se oče-
kuje kako bi valjda na naslovnoj stranici „Hrvatske 
pčele“ trebalo biti osobno terensko vozilo u statusu 

pčelarskog vozila koje, u odgovarajućoj pozi, pro-
movira naša pristala novinarka Ivana Berg-Divald. 

Sapunica traži intrigantne situacije, pa imamo i to. 
Tako možemo pratiti razmišljanja gospodina Kri-
stijana Dubravca, člana UO-a HPS-a, o podjelama  
unutar Upravnog odbora. Pritom ispada da oni koji 
redovito čitaju zapisnike sa sastanaka UO-a zapravo 
- gube vrijeme, jer u njima takvih naznaka o podjela-
ma nema. Uobičajeni put trebao bi biti rasprava na 
UO-u, pa ako ne ide, onda je tu Skupština HPS-a. 
A ako i nakon svega ne ide, onda se može osnovati 
nova udruga. Međutim, tada ne bismo imali sapuni-
cu u vlastitim redovima. 

Zašto je to tako? Udruge civilnog društva štite in-
teres svog članstva i razlog postojanja. Tvrtke, pak, 
štite svoj poslovni interes i poziciju na tržištu. Naža-
lost, kada institucije ne obavljaju svoj posao dovolj-
no dobro, ili kada ga obavljaju selektivno, onda to 
dovodi do opravdanog revolta oštećenih. Prisiljeni 
su samostalno djelovati, što nije poželjno, ali drugog 
izbora nemaju.

U slučaju lažnog meda, nitko razuman neće štiti 
pojavu patvorine, ali ako su naznačene patvorine 
samo trojanski konj za provedbu nekih drugih ak-
tivnosti onda je to neka druga priča. Broj pozitiv-
nih nalaza državne inspekcije o neispravnosti meda 
morao bi pratiti količinu patvorenog meda na tržištu. 
Prati li? Postojeći laboratoriji trebaju imati stručan 
kadar koji je u stanju uočiti nepravilnosti. Zar se ne 
može zatražiti pomoć izvan Hrvatske ako smo limi-
tirani opremom? Pa to se rješava trivijalnim spora-
zumom i putnim nalogom. Postavlja se pitanje; je li 

proizvod koji navodno nudi tur-
ski poduzetnik možda proizvod 
nanotehnologije (sic!) ili boze, 
rade li to vrhunski stručnjaci ili 
bozadžije? Institucije, stručnjaci 
i prozvani, dužni su očitovati se 
kada se pokrenu ovakve teme. 
Javljaju li se?

Sapunica ipak nije život, već 
zabava ili način odvraćanja mi-
sli po načelu „kruha i igara“. 
Sljedeće četiri godine Hrvatsku 
će voditi nova vlast, očekujemo 
poboljšanja na svim područjima, 
pa i pčelarstvu, te uvažavanje 
HPS-a kao najjače interesne 
udruge pčelara koju vode i kojoj 
su na čelu pčelari. Uočimo to i 
nemojmo se poskliznuti – na 
sapunicu!
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T E H N O L O G I J A  P Č E L A R E N J A

Siječanjski radovi u pčelinjaku

Stjepan Vuković, prof. 
- pčelar i član PD Zagreb

Osluškivanjem kroz leto košnica možemo ustanoviti stanje pčelinje zajednice, budući da se tijekom 
zime, a pogotovo sada, javljaju problemi nedostatne količine meda ili je isti nepravilno raspoređen u 
košnici. Često se dogodi uginuće pčelinje zajednice koja je zimovala u donjem nastavku kod nastav-
ljača u kojem nije bilo meda, dok je gornji nastavak obilovao s medom, ali zajednica nije prešla iz do-
njeg u gornji nastavak i tako je uginula od gladi. Košnice u kojima su uginule pčelinje zajednice treba 
zatvoriti, potom očistiti, po potrebi izrezati saće i pretopiti u vosak, dezinficirati i spremiti za sljedeći 
roj ili nukleus. Nadalje, tu se javljaju i znakovi odsustva matice iz pčelinje zajednice, pa ista jako zuji i 
ne smiruje se. Čim se ukaže prvi lijepi dan kada pčele izlaze, takvu zajednicu treba pregledati i ukoliko 
krajem mjeseca nema radiličkog legla i matice, treba ju pripojiti nekoj drugoj zajednici.

S
tara pučka izreka glasi: „Po jutru se dan 
poznaje„ - pa ako joj je za vjerovati, po vre-
menu u siječnju vidjet ćemo kakva će ova 
godina biti. Prošla je bila loša i sušna od 

koje smo puno očekivali, budući da nam je 2010. 
godina također bila loša da gora nije mogla biti. Me-
đutim, proljeće je dalo nešto malo meda, a uljana 
repica je podbacila sa unosom od 3 do 5 kg po koš-
nici, bagrem se negdje smrznuo, a negdje omogu-
ćio osrednji unos, dok se u nekim mjestima i dobro 
vrcao. Amorfa je također smrznula tijekom zime, 
tako da praktično unosa nektara nije bilo, a kesten 
je podno Sljemena skoro ostavio prazne košnice, 
dok je na području Karlovca, Hrvatske Kostajnice i 
okolice nešto medio. Zbog velike suše livadsko bilje 
je slabo medilo ili uopće nije, a i vrijesak je podba-

cio. Sve u svemu, godina nešto bolja od prošle za 
nas kontinentalne pčelare, ali ni približno dobra kako 
smo očekivali.

Siječanj je najhladniji mjesec u godini, prvi mjesec 
u godini tijekom kojeg matica počinje nesti jaja. Prvo 
snese nekoliko, a onda sve više i više. Dakle, pčeli-
nja zajednica se biološki budi u ovom mjesecu jer se 
javlja instinkt za održavanjem vrste. Ukoliko pčelinjoj 
zajednici do sada nije bila neophodna velika toplina, 
to se upravo u ovom mjesecu počinje događati jer 
je za razvoj pčelinjeg legla potrebna temperatura od 
35 stupnjeva Celzijusa. Da bi pčele osigurale tako 
potrebnu temperaturu one ju pokretom svojih mišića 
stvaraju i počinju trošiti više meda, pa se potrošnja 
u ovom mjesecu kreće oko 1,5 kilogram po pčelinjoj 
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T E H N O L O G I J A  P Č E L A R E N J A

zajednici. Osim meda, koji se upotrebljava za održa-
vanje potrebne temperature legla i hranjenje ličinki, 
potrebne su i bjelančevine koje pčele prvo troše iz 
svog bjelančevinasto-masnog tkiva i time othranjuju 
prve generacije mladih pčela. Kada to potroše pčele 
posežu za cvjetnim prahom kojeg su sakupile tije-
kom prošle godine i konzervirale medom u stanicama 
saća. Da je kod pčela nastupilo drugačije stanje u od-
nosu na prethodni mjesec - vidljivo je i po kapljicama 
vode na najlonu s donje strane u kojem se nalazi še-
ćerno-medno tijesto ili naprosto koji smo stavili preko 
nastavaka i time pčele zaštitili od hladnoće.

Ukoliko smatramo da nismo dovoljno utoplili pčeli-
nju zajednicu, sada je krajnje vrijeme da to učinimo 
jer je u ovoj fazi razvoja leglu potrebna toplina koju 
pčelinja zajednica mora osigurati.

Najčešće se u ovo vrijeme javljaju i prvi zdravstveni 
problemi sa pčelinjom zajednicom, pod uvjetom da 
je ista do sada zimovala relativno dobro i da je oči-
šćena od varooze. Sada zbog veće potrošnje meda 
u crijevu pčela sve se više nagomilavaju neprobavlji-
ve tvari i pčele sve više trpe i čekaju prvi malo topliji 
dan, oko 12 stupnjeva Celzijusa, da izlete na proči-
sni izlet. Međutim, ukoliko vrijeme to ne dozvoljava, 
a pčele zimuju na medu s dosta neprobavljivih tvari 
i opterećene su uzročnikom Nosema apis ili No-
sema ceranea (koja je nametnička bolest odraslih 
pčela), pčele počinju balegati po košnici ili će jed-
nostavno uginuti u košnici ili izvan nje, ovisno o vrsti 
Nozemoze koja opterećuje pčelinju zajednicu, a čija 
je prisutnost manje - više dokazana na svim pčeli-
njacima i zemljopisnim područjima. Prema potrebi, 

radi utvrđivanja nozemoze možemo uzeti uzorak od 
tridesetak mrtvih pčela te ga u prozračnoj ambala-
ži otpremiti u dijagnostički laboratorij radi pouzda-
ne ocjene stanja pčelinje zajednice. Nozemoza je u 
pravilu suputnik dugotrajnih jakih zima. U suzbijanju 
nozemoze djelotvornim se pokazao domaći prepa-
rat kojeg možemo nabaviti u pčelarskim trgovinama, 
a prepoznat je i izvan Hrvatske.
 
Osluškivanjem kroz leto košnica možemo ustanoviti 
stanje pčelinje zajednice, budući da se tijekom zime, a 
pogotovo sada, javljaju problemi nedostatne količine 
meda ili je isti nepravilno raspoređen u košnici. Često 
se dogodi uginuće pčelinje zajednice koja je zimovala 
u donjem nastavku kod nastavljača u kojem nije bilo 
meda, dok je gornji nastavak obilovao s medom, ali 
zajednica nije prešla iz donjeg u gornji nastavak i tako 
je uginula od gladi. Košnice u kojima su uginule pčeli-
nje zajednice treba zatvoriti, potom očistiti, po potrebi 
izrezati saće i pretopiti u vosak, dezinficirati i spre-
miti za sljedeći roj ili nukleus. Nadalje, tu se javljaju i 
znakovi odsustva matice iz pčelinje zajednice, pa ista 
jako zuji i ne smiruje se. Čim se ukaže prvi lijepi dan 
kada pčele izlaze, takvu zajednicu treba pregledati i 
ukoliko krajem mjeseca nema radiličkog legla i ma-
tice, treba ju pripojiti nekoj drugoj zajednici. Ukoliko 
se u njoj nalazi samo trutovsko leglo i nema matice, 
najbolje je kada temperatura dozvoljava pčele stresti 
vani, a košnicu spremiti za budući roj ili nukleus.

S obzirom na to da je prošla godina bila izrazito 
sušna i loša, mnogi pčelari su već tijekom stude-
nog 2011. godine ostali bez polovine svojih pčelinjih 
zajednica jer im nisu na vrijeme osigurali potrebnu 
količinu hrane za razvoj i prezimljavanje te na odgo-
varajući način liječili protiv varooze.
 
Pčelama je i u ovom mjesecu potreban mir na pčelinja-
cima i odsustvo svakog mogućeg uznemiravanja koje 
će uzrokovati pad pčele iz klupka ili izlijetanje izvan 
košnice i smrzavanje vani. Ako je vani dosta snijega, a 
vrijeme pokazuje mogućnost pročisnog izleta, leta tre-
ba očistiti od snijega, isti ukloniti ispred košnica ili po 
njemu razasuti slamu ili sijeno na koje pčele mogu stati 
gdje se neće rashladiti i ukočiti kao na snijegu.
 
Često se zna dogoditi da u ovom mjesecu već lije-
ska pusti svoje rese koje obiluju cvjetnim prahom, ali 
pčele zbog hladnoće ne mogu iskoristiti obilje ovog 
cvjetnog praha.
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Pomoć sa šećernim pogačama

Zagrebački pčelar iz pčelarske udruge „Lipa“ Milanko Barać ima svoj recept koji ćemo ovdje opi-
sati. Sastojci i omjeri koje on koristi u standardnoj pogači na 10 kilograma mljevenog šećera su 
još: 1 kilogram svježeg pekarskog kvasca, 2,5 g/kg šećera askorbinske kiseline, 1,5 ml/kg mliječne 
kiseline i 10 ml/kg vinske kiseline. Kiseline dodaje zato da bi se pogača održala što duže meka-
na. Za stimuliranje razvoja on još dodaje 2 ml kobalt-klorida (COCL2-6H2O) na kilogram pogače. 
Smjesu radi na način da u mljeveni šećer prvo doda sve dodatke (osim kvasca) i miješa na suho iz-
među 5 do 10 minuta. Kada je sve dobro izmiješano, dodaje pekarski kvasac i mijesi dok ne dobije 
pastu. Za sve vrijeme miješanja temperatura mora biti od 35 ºC do 37 °C. Tako toplu smjesu pakira 
u vrećice za zamrzavanje od 1 kg.

T E H N O L O G I J A  P Č E L A R E N J A

D
anas svaki pčelar koji želi uspješno pčelari-
ti mora pribjeći vrlo nepopularnom potezu, 
a to je prihrana pčela šećerom, odnosno 
šećernom pogačom ili šećernim sirupom.

 
Promjena klime i sve intenzivnije pčelarenje dovelo 
je do situacije da pčelama u određenim dijelovima 
sezone treba pripomoći šećernim pogačama ili si-
rupom. Pčele proizvode med i sve ostalo za sebe i 
svoje potomstvo, a mi smo „lopovi“ koji im to uzi-
maju, stoga ako povremeno pretjeramo, moramo im 
to nekako nadoknaditi. Ako nemamo pravog meda 
da im pomognemo, onda se moramo poslužiti še-
ćerom.

Cijena šećera zadnjih godina izrazito je porasla, a ci-
jene šećernih pogača koje se mogu kupiti u trgovina 
sa pčelarskim potrepštinama još su više porasle, pa 
se proizvodnja pogača u kućnoj radinosti čini kao 
logičan potez.

Problem sa šećerom se javlja već u samom startu, 
jer ga treba usitniti, pa se zato većina pčelara niti ne 
želi upuštati u proizvodnju šećernih pogača smatra-
jući da je to prezahtjevan posao.

USITNJAVANJE šEćERA
Pčelari na razne načine usitnjavaju šećer i za tu 
namjenu koriste svašta: od malih mlinaca za kavu, 
prerađenih poljoprivrednih mlinova, tzv. kombinirki, 
malih ugostiteljskih mlinova, mlinova napravljenih 
baš za pčelarstvo, pa sve do velikih industrijskih mli-
nova nabavljenih u otpisu u industriji.  

Problem se javlja i kod miješanja svih sastojaka jer 
kada to radimo ručno - bude naporno, a i količinski 
možemo zamijesiti manje nego s industrijskim, pe-
karskim, miješalicama koje su neki pčelari također 
uspjeli nabaviti. No, kod manjeg broja košnica na-
pravit ćete dobar posao i „na ruke“.

Pčelari koriste različite recepte kod izrada pogača 
za prihranu pčela, a osim šećera, meda i vode do-
daju još i kvasac, mlijeko u prahu, mliječnu kiseli-
nu, limunov sok, visku kiselinu, vitamin B, vitamin 
C, vitaminske mješavine, minerale, jaja itd. Neki 
kuhaju mješavinu, neki je samo podgriju, dok neki 
samo zamiješaju sastojke. I dok svi zagovaraju svoj 
način, navodeći različite prednosti, najbitnije je da 
pčele pravovremeno dobiju ono što im nedostaje.

Vedran Lesjak, 
urednik časopisa 
Hrvatska pčela i 
pčelar hobist
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IZRADA POGAČA
Mlin za ugostiteljstvo koji koristim sasvim zadovo-
ljava moje potrebe jer mu je kapacitet oko 80 ki-
lograma na sat vremena, a šećer usitni u „puder“. 
Za razliku od velikih profesionalnih mlinova ovaj ima 
desetak kilograma, lako je prenosiv i ima garanciju 
više godina. Usko grlo proizvodnje mi je, kako sam 
već naveo, miješanje sastojaka jer taj dio obavljam 
ručno.

Recept koji koristim jedan je od najjednostavnijih jer 
se sastoji samo u miješanju usitnjenog šećera, meda 
i vode. Ne kažem da je najbolji, ali „pčele se ne bune“, 
pa vjerujem da je dobar.

Zagrebački pčelar iz pčelarske udruge „Lipa“ Mi-
lanko Barać ima svoj recept koji ćemo ovdje opi-
sati. Sastojci i omjeri koje on koristi u standar-
dnoj pogači na 10 kilograma mljevenog šećera su 
još: 1 kilogram svježeg pekarskog kvasca, 2,5 g/
kg šećera askorbinske kiseline, 1,5 ml/kg mliječ-
ne kiseline i 10 ml/kg vinske kiseline. Kiseline do-

daje zato da bi se pogača održala što duže meka-
na. Za stimuliranje razvoja on još dodaje 2 ml ko-
balt-klorida (COCL2-6H2O) na kilogram pogače. 
 
Smjesu radi na način da u mljeveni šećer prvo doda 
sve dodatke (osim kvasca) i miješa na suho između 
5 do 10 minuta. Kada je sve dobro izmiješano, do-
daje pekarski kvasac i mijesi dok ne dobije pastu. Za 
sve vrijeme miješanja temperatura mora biti od 35 
ºC do 37 °C. Tako toplu smjesu pakira u vrećice za 
zamrzavanje od 1 kg.

Ovako izrađene pogače pri pravilnom skladištenju 
na tamnom i suhom prostoru, na temperaturi od 10 
ºC do 15 °C imaju rok trajanja do 2 godine. 

Jedan veliki pčelar iz Karlovačke županije, koji želi 
ostati anoniman, također sam radi pogače. Nabavio 
si je profesionalni pčelarski mlin i mješalicu te bez 
problema napravi i veće količine koje čak prelaze 
njegove potrebe.

Njegov recept se sastoji od: 70 do 80 kg šećera 
u prahu, 5 do 6 kg meda iz vlasitog pčelinjaka, 10 
ampula vitamina B12, 10 žumanjaka, 100 g češnja-
ka u orahu te 10 litara ljekovitog čaja od mješavine 
kamilice, stolisnika, metvice. Sve zajedno ubaci u 
miješalicu i mijesi do ujednačene konzistencije te 
puni u plastične vrećice.

Kako sam već napomenuo, kupili pogače ili ih sami 
radili, svejedno je, samo nemojte štediti na pčelama, 
jer koliko god vi njima dali u zimi one će vama već na 
ljeto višestruko vratiti. I za kraj je korisno napomenu-
ti da ukoliko pogače stavljate pri niskim temperatu-
rama, ugrijete ih na sobnu temperaturu, tako da uz 
hlađenje zajednice otvaranjem, hladnom pogačom 
još dodatno ne hladite prostor pčelama.
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Hranilica i odstranjivač vlage iz košnice 

Iznad jaslica se nalazi poklopac (proziran) koji ne dozvoljava komunikaciju pčela s okolinom i spr-
ječava odlazak toplog zraka iz košnice, odnosno održava postojeću mikroklimu u košnici tijekom 
manipulacije.
Da bi se dobila savim nova funkcija: odstranjivanje vlage iz košnice, taj poklopac se nagne (kon-
strucijom) prema jaslicama za 3 do 4 posto, tako da se vlaga koja se kondenzira na poklopcu s 
unutrašnje strane, gravitacijom slijeva u jaslice. Ovakvom funkcijom jaslice sada predstavljaju re-
zervoar za višak vlage koja se stvara u košnici.

H
ranilica za pčele je izložena na međuna-
rodnim sajmovima u Ženevi i Parizu 2005. 
za koju sam dobio dva priznanja: srebrnu i 
brončanu medalju. Dok je poboljšana vari-

janta, s kojom se riješava problem ventilacije u košni-
ci, uspješno izložena iste godine u Moskvi.

Da bi se shvatio značaj ove hranilice obratit ćemo pa-
žnju na pravilnu ventilaciju u košnici. Lovro Paradin 
(Pčelarstvo, Zagreb, 1990, str. 369) ističe: „Za dobro 
prezimljavnje pčela vrlo značajna pravilna ventilaci-
ja. Pčelinje gnijezdo je tijekom zime obavijeno slo-
jem vlažnog zraka koji je nešto topliji nego vanjski 
zrak. Kako toplina, tako i vlažnost tog omotača, po-
tječe od samog gnijezda, jer svaki kilogram potro-
šenog meda stvara kilogram vode koja treba izaći iz 
košnice u obliku pare. Ali, taj omotač štiti gnijezdo 
od neposrednog utjecaja vanjske temperature. Ako 
su košnice izložene vjetru, strujanje vjetra oko koš-
nice neposredno će izvlačiti taj topli omotač i time 
sve više hladiti vanjsku površinu gnijezda. Posljedi-
ca toga bit će veća potrošnja hrane, često u tolikoj 
mjeri da će pčele do proljeća potrošiti i do 90 posto 
zimskih zaliha. Ako pčele moraju trošiti više hrane, 
one, prirodno, stvaraju i više vlage koju strujanje 

zraka odnosi, ne samo kroz leto, nego i u prostore 
košnice gdje se kondenzira u rosu i kapljice, koje 
s poklopca padaju i i po pčelama. Time se pčele 
uznemiravaju te tako troše još više hrane i stvaraju 
još više vlage. Mokro i pljesnivo saće i mokri zidovi 
u proljeće pokazuju da su pčele bile uznemirava-
ne i da su trošile više hrane, nego što bi trebalo u 
normalnim uvjetima zimovanja. Postepeno izlaženje 
malih količina topline kroz gornje leto odnosi, u nor-
malnom zimovanju, i pomalo suvišne vlage iz košni-
ce. Ali, ako je pčelinak na nekom niziskom i vlažnom 
mjestu gdje se talože magla i vlaga, ta veća vanjska 
vlaga spriječit će ne samo izlazak vlage iz košnice, 
nego će prodirati i u samu košnicu. Budući da pčele 
zimi ne provode ventilaciju, nastat će slična situacija 
kao i zbog djelovanja vjetra. Da bi se omogućio izla-
zak vlage kroz jedino donje leto, ono bi trebalo biti 
relativno veliko, da se proteže npr. cijelom dužinom 
košnice. Ali, takvo leto imalo bi svoju lošu osobinu - 
propuštalo bi u košnicu mnogo hladnoće.“

Neki pčelari prakticiraju odvoditi vlagu u prostor za 
utopljavanje. U tu svrhu, na mjesto čepa na podpo-
klopcu stave komadić žičane mreže, a preko toga 
materijal za utopljavanje. No, po mom mišljenju, više 
je štete nego koristi zbog gubljenja topline kroz taj 
otvor.

U košnicama u kojima nije pravilno riješena ventilacija 
često se javlja nozemoza, dobro poznata bolest koje 
mnogim pčelarima zadaje velike nevolje.

Dr. Milenko Bukvić, pčelar
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U ljetnom razdoblju, vodu iz nektara pčele uklanja-
ju mahanjem krilima, ventiliraju i tako izbacuju vlagu 
izvan košnice.

Srpski veliki pčelar Tihomir Jeftić, dodao je košnici, 
kao sastavni dio košnice „zbjeg“ za provjetravanje 
gnijezda, koji je našao nezamjenjivu primjenu prilikom 
seljenja pčela na drugu pašu. 

Hranilicu koju sam konstruirao, a koja istovremeno 
služi i za odvođenje viška vlage iz košnice u zim-
skom i proljetnom periodu, opisat ću u grubim crta-
ma, a uz pomoć slika bit će jasna njena funkcija. 

Dakle, hranilica za pčele - po doktoru Bukviću - 
dobro je poznata konstrukcija: četvorostrana kuti-
ja sa dva odjeljka, od kojih jedan predstavlja jasli-
ce, a drugi „ostavu“ u koju se ulijeva hrana (sirup) 
iz koje se sustavom spojenih posuda (sirup) slijeva 
u jaslice.

Iznad jaslica se nalazi poklopac (proziran) koji ne do-
zvoljava komunikaciju pčela s okolinom i sprječava 
odlazak toplog zraka iz košnice, odnosno održava 
postojeću mikroklimu u košnici tijekom manipulacije.

Da bi se dobila savim nova funkcija: odstranjivanje 
vlage iz košnice, taj poklopac se nagne (konstruci-
jom) prema jaslicama za 3 do 4 posto, tako da se 

vlaga, koja se kondenzira na poklopcu s unutrašnje 
strane, gravitacijom slijeva u jaslice. Ovakvom funkci-
jom jaslice sada predstavljaju rezervoar za višak vlage 
koja se stvara u košnici.   

Osim toga, moram istaknuti da hranilicu odlikuju dvi-
je izvanredne vrline:
- jednostavnost i
- univerzalnost.

Jednostavnost se ogleda u konstrukciji: četverosta-
na kutija sa dva odjeljka, od kojih jedan predstavlja 
jaslice, a drugi „ostavu“ u koju se ulijeva hrana (sirup), 
iz koje se sustavom spojenih posuda slijeva u jaslice.

Univerzalnost se sastoji u sljedećem:
Može se upotrijebiti za svaki tip košnica (nastav-•	
ljača);
Kapacitet: od 100 do 4 000 grama sirupa;•	
Dok uzimaju hranu pčele ne mogu ubosti pčelara •	
niti pčelar uznemirava pčele;
Pčele se ne mogu utopiti u sirupu;•	
Ne narušava se mikroklima u košnici.•	
Poklopac hranilice je proziran, a budući da je ona •	
postavljena u gornjem dijelu košnice, moguće je 
u svakom trenutku, podizanjem podpoklopca, 
provjeriti stanje u pčelinjoj zajednici, čak izbrojiti 
nametnika - varou na pčelama.
Tijekom zime topli zrak iz košnice uzdiže se u •	
hranilicu i tu se zaustavlja, te hranilicu pretvara u 
termoizolacijsku pregradu (fenomen igloo), tako 
da se u košnici održava konstantna mikroklima.
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K
ada smo odlučili pčelariti kupili smo košni-
ce i pčele, a onda je na red došao i pče-
larski pribor. Kako znamo, pozajmljivanje 
pčelarskog pribora treba u potpunosti 

izbjeći zbog više razloga. Prvenstveno zbog širenja 
pčelarskih bolesti. U pčelarski pribor, između osta-
log, spada i dimilica koja služi za umirivanje pčela 
kod pregleda. U prodaji se nalazi više različitih tipo-
va dimilica, a na nama je da odaberemo onu koja će 
nama najbolje odgovarati. Kada smo kupili dimilicu, 
treba nam materijal za sagorijevanje koji treba sago-
rijevati sporo i proizvoditi dosta dima koji ne „grize 
za oči“ i ne proizvodi mnogo topline koja šteti pče-
lama. U literaturi se najčešće spominju sušene glji-
ve koje rastu na drveću (guba), suha voština kod 
dobivanja voska, suhe krpe, suha goveđa balega, 
šišarke, trulo drvo i drugo. Nije preporučljivo da se 
za sagorijevanje koristi materijal koji stvara neugo-
dan miris jer stvara suprotno djelovanje - takav miris 
razdražuje pčele. Prema literaturi, na leto košnice 
ubaci se 2 do 3 mlaza dima koji kada dođe do pčela 
one ga osjete, napune voljku medom, postaju mirni-
je i manje ubadaju. Ja ne radim tako. Pčele pregle-
davam, a ako zatreba - koristim dim.

Danas pčele obolijevaju od svega i svačega. Najveći 
neprijatelj je varoa koja je nametnik i siše hemolimfu 
pčela, ruši imunitet pčela i otvara vrata drugim bole-
stima. Možemo li kao sredstvo za sagorijevanje u di-
milici koristiti nešto što će umiriti pčele, biti ugodnog 
mirisa i djelovati na varou, kao i druge bolesti? Mo-
žemo, ako koristimo bio-masu koja je u potpunosti 
prirodna i sastoji se od lavande, vrhova četinara, 
eteričnog ulja, timola (majčina dušica), tamjana i 
nekih drugih osušenih aromatičnih biljaka, kao 
i voštinu koja ostaje kod topljenja voska. Sve to 
izmiješamo. Kod spravljanja ove smjese za sagori-
jevanje u dimilici osnova su osušeni vrhovi četinara 
(uglavnom bor, ali može i jela i smrča), zatim lavan-
da, a ostalo što već imate.

Kod spravljanja smjese za ljekoviti dim moramo vo-
diti računa da timol, tamjan i eterična ulja, ako ih 
stavljamo, moraju biti u malim količinama što će 
biti i dovoljno, a neće djelovati iritirajuće na pče-
le. Veće količine znaju istjerati pčele na leto. Dola-
skom varoe na naše područje, pojedinci, pa i tvrtke, 
spravljali su lijek od voštine i spomenutih sredstava 
u nekim njima znanim omjerima na valoviti karton i 
savijali ga u smotak. To bi stavljali u dimilicu i time 
tretirali pčele. Vi probajte kako sam vam predložio 
i nećete zažaliti. Ova smjesa je potpuno ekološka, 
daje dim ugodnog mirisa, smiruje pčele, djeluje na 
varou, nema kemikalija, nije otrovna, a tjera komar-
ce, moljce i neke druge insekte. Smjesa se može 
koristiti cijele godine bez štetnog djelovanja. Po 
završetku rada sa pčelama, svaku košnicu može-

mo malo nadimiti, dim se širi po košnici i djeluje na 
varou, a sutra možete pogledati rezultate. Bit ćete 
ugodno iznenađeni. Iako ni jedno sredstvo ne djeluje 
100 posto, tako ni ovo, ali pomaže bez štetnosti i 
smanjuje broj varoa. Kod bilo kojeg pregleda pče-
la, pri upotrebi ove smjese u dimilici, obara varou i 
smanjuje njen broj.

Naravno, ne smijemo se samo osloniti na ovo sred-
stvo u borbi s varoom već možemo kontrolno upo-
trijebiti i neko drugo sredstvo. Upotrebom predlože-
nog sredstva trebat će vam manje tretiranja drugim 
kemijskim sredstvima. 

Za nabavu za ovu smjesu ponešto sami prikupimo 
iz prirode, a ponešto kupimo u biljnim ljekarnama. I 
eto odličnog sredstva za sagorijevanje u dimilici koja 
će dati ugodan i ljekovit dim. Ako ćete se pri radu 
malo odmoriti, pa vam dimilica nije potrebna, otvor 
u dimilici kroz koji ide dim zatvorite zgužvanim papi-
rom. Kad vam dimilica opet zatreba - uklonite papir, 
pa nekoliko puta mijeh dimilice pritisnite i dimilica 
je opet u funkciji. Kada stavljate pripremljeno sred-
stvo u dimilicu - malo ga nabijete, a zatim odozgo 
zapalite papirom ili komadićem školjke od jaja. Ova 
smjesa dosta dugo sagorijeva i traje dugo, ovisno o 
tome koliko ste je stavili.

Na ovaj način pčelar udiše zdrav i ugodan miris kao 
i pčele, te pomaže i pčelarima da budu zdraviji, a i 
dobit ćemo ekološke proizvode iz košnice. 

Oduvijek su se rado koristili pčelinji proizvodi i vje-
rujemo u njihova ljekovita svojstva, pa zašto tako ne 
bi i ostalo? Pčelari su oni koji su najvažniji u tom 
lancu. Suvremeni znanstvenici daju veliki značaj u 
zaštiti zdravlja ljudi pčelinjim proizvodima. Tako je 
bilo, tako neka i ostane.

T E H N O L O G I J A  P Č E L A R E N J A

Ljekoviti dim
Ivan Eberhart, pčelar 
iz Knina
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K
ošnica, kojima ljudi u najboljoj namjeri žele 
pčelama sagraditi umjetno stanište, ima 
bezbroj tipova. Štoviše, gotovo da nema 
pčelara sa dužim stažom koji nije smislio 

neki osobni tip košnice ili bar u nečemu modifici-
rao dimenzije okvira ili nekog drugog detalja kako bi 
ostvario jedinstvenu tehniku pčelarenja za koju će, s 
mnogo argumenata, uvijek dokazivati da ima izvan-
redna svojstva. Neki su tako skloni idealne forme 
tražiti, poput antičkih mislioca, u geometrijskim tije-
lima - lopti, kocki ili, kao što je u ovom slučaju, sa-
mom šesterokutu, imitirajući oblik pčelinjeg saća.

Jedan od primjera šesterokutne košnice je i kon-
strukcija koju ćemo pradstaviti, za koju mnogi tvrde 
da je novodizajnirani, potpuno funkcionalni prona-
lazak. O funkcionalnosti ćete zaključiti sami, kao i 
o tome koliko je to novost, s obzirom na to da se 
ovakve ideje provjeravaju već više desetaka godina. 
Osmišljena je za udoban život pčela i nije namijenje-
na komercijalnoj proizvodnji meda. Koristi pravokut-
ne okvire tradicionalne košnice iste veličine u sva-
kom nastavku, osim donjeg. Zamišljena je tako da 
pčele mogu graditi sve svoje saće same na svakom 
od okvira. Nema satnih osnova, već se koriste samo 
njihove početne trake, pričvršćene na satonošama. 
Svaki nastavak, osim na dnu, ima vlastito leto, što 
dopušta pčelama da ulijeću u bilo koji nastavak.   

Što se tiče gradnje ove simpatične košnice, zaista do-
padljivog izgleda koja bi se svakako kao dekorativni 
„modni detalj“ mogla naći u nekom zelenilom ukra-
šemom prostoru, ona je prilično jednostavna. Osnovni 
nastavak koji je na dnu i na kojem ona leži predstav-

lja duboku podnicu jer je bez okvira. Ona je prazna, 
što osigurava dodatni prostor pčelama za izvlačenje 
saća iz gornjeg nastavka. Naravno, ovo imitiranje pri-
rode od velikog je značaja i za borbu protiv varoe. Na 
njemu se nalazi plodišni nastavak sa 15 okvira različitih 
dužina kojima je ispunjen prostor. Prva asocijacija je da 
je ovo jako nepraktično jer se okviri ne mogu premje-
štati prema potrebi, budući da su im satonoše različite. 
Ali, nije tako. Od svih okvira koji se koriste u košnici, 
središnjih 7 su obični okviri, dok se trokutni prostor 
popunjava satonošama pa tako više nalikuje klasičnoj 
drvenoj poklopnoj dasci, s tim što postoji prostor za 
prolazak pčela. Na ove okvire se nešto posebno niti 
ne računa, jer na njima mahom pčele grade zapreke i 
koriste ih ovisno o položaju i stanju unosa. 

Nad plodištem je jedno medište koje je sasvim do-
voljno, s obzirom na veličinu i ovih 15 okvira. Zatim 
slijedi poklopna daska s malom ventilacijom i ista-
knuto dekorativni krov, sve također šesterokutno. 
Krov je ili zaštićen šindrom impregniranom, hidro-
izolacijskim premazom ili ter-papirom (tegola) čiji 
su sastavi obrubljeni trakicama od blistavog bakra. 
Kako je prilično masivan, ni s vjetrom nema proble-
ma zimi, a ljeti daje dodatnu hladovinu koja pod 
njim pospješuje strujanje zraka kroz bočne umre-
žene otvore, promjera od 2 do 3 centimetra. 

Zanimljiva ideja, lijep ukras u vrtu ili parku, korisno za 
promoviranje pčelarstva, a za one radoznale - prilika 
da malo „osluhnu“ kako pčele žive u prostoru najslič-
nijem duplji drveta, pod uvjetom da šest kutova za-
nemarimo pa ih promatramo samo kao geometrijski 
pravilno koncetrirane neravnine prirodnog staništa.

Šesterokutna košnica
Dejan Kreculj, prof. 

fizike i pčelar
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Gdje je naše ekološko pčelarstvo?

E K O L O Š K O  P Č E L A R E N J E

S
vjedoci smo čestih izjava putem svih medi-
ja da će naša ekološka poljoprivreda imati 
velike šanse ulaskom u EU, budući da smo 
sada već vrlo blizu ulaska u tu zajednicu da 

vidimo kakve su nam stvarno šanse. Kod 27 članica 
EU udio ekoloških poljoprivrednih površina u od-
nosu na konvencionalnu poljoprivredu iznosi 4,1 
posto, što je prosjek. Naravno da prednjače poje-
dine zemlje kao što su Italija, Bugarska, Švedska, 
a u nekim zemljama je taj postotak veći u pojedi-
noj regiji, kao što je to npr. u Francuskoj. Kod nas 
udio ekoloških poljoprivrednih površina u odnosu na 
konvencionalne iznosi jedva 1,29 posto, i ima oko 
14 tisuća hektara. Prijedlog resornog ministarstva je 
da bi za narednih 10 godina bilo povećanje na 90 
tisuća hektara. Važno je napomeniti za sadašnje i 
buduće ekološke pčelare da će EU poticati ekološ-
ku poljoprivrednu proizvodnju sa 373 milijuna eura 
godišnje, plus još za ekološku poljoprivrednu proi-
zvodnju, koja se uspostavi na očišćenim područjima 
od mina, sa dodatnih 9,6 milijuna eura godišnje. Dio 
ovoga kolača trebali bi iskoristiti i ekološki pčelari. Ovi 
poticaji EU bit će pogodniji za mlađe ekološke poljo-
privrednike, a time i za mlađe ekološke pčelare.

Što su nam do sada značili naši perspektivni planovi 
i kako se isti realiziraju? Nisam pesimist, ali dobro 

se sjećam kada su oni bili tako ambiciozni da smo 
još oko 2000. godine planirali rast ekološke poljo-
privredne proizvodnje na 7, pa čak i do 10 posto. 
Što smo postigli do 2012. godine? Postigli smo rast 
samo za 1,29 posto. Zašto je to tako u pčelarstvu? 
Moglo bi se naći na stotine razloga, manje opravda-
nih i objektivnih, a više neopravdanih. Moglo bi se 
naći i mnogo krivaca zašto smo ostali na početnom 
stanju i vrlo se malo pomaknuli. To ne bi upalilo jer 
kod nas nema krivaca, svi odgovorno tvrde, ali u ko-
načnici nisu odgovorni. Sada, u ovom trenutku, to i 
nije važno, radije se trebamo pripremiti kako dalje. 
Budući da smo na pragu ulaska u EU, krajnje je 
vrijeme da se pripremimo kako ćemo unovčiti te 
naše proizvode, odnosno med, bez obzira radi li 
se o ekološkom ili konvencionalnom medu. Ukrat-
ko, pogledajmo kako smo mi pčelari do sada radili 
- prodavali smo svoj med uglavnom otkupljivačima 
koji su diktirali cijenu, da ne spominjem uvjete i rok 
plaćanja jer bi se netko od njih mogao i uvrijediti. 
Otkupljivači su taj med distribuirali u velike trgovač-
ke centre, a na policama trgovačkih centara vidimo 
kolika im je cijena. Da ne zaboravim, otkupljivači su 
se uglavnom uvijek žalili kako ništa ne zarade. Me-
đutim, pčelar dobro zna po kojoj ga je cijeni prodao 
otkupljivaču, zna koliki je PDV, zna kolika je marža, 
i na kraju - tko zarađuje razliku!? Med koji otkuplji-

Lovro Krnić, 
ekološki pčelar iz 
Karlovca



SIJEČANJ - 2012. HRVATSKA PČELA SIJEČANJ - 2012.HRVATSKA PČELA

13

E K O L O Š K O  P Č E L A R E N J E

vač izvozi kupuje također jeftino, a po kojoj ga cijeni 
prodaje - to nitko ne zna. Zašto je to tako ? Zašto 
pčelar nema druge alternative koja bi mu se isplati-
la, (osim prodaje na kućnom pragu, ali to su manje 
količine). Moram napomenuti da je tržište slobodno - 
zakon ponude i potražnje, a u tom kolaču - pčelar koji 
se najviše namuči dobije najmanji dio, koji je često i 
gorak. Što bi se kod nas trebalo mijenjati da našem 
pčelaru med bude malo slađi? Jesmo li baš svi za-
dovoljni niskom otkupnom cijenom meda? Jer mnogi 
pčelar pod raznim pritiscima prodaju svoj med po ni-
žoj cijeni nego se ona javno objavi, a radi sramote ne 
žele to nikome reći, već su sretni da su med prodali. 
Ekološki med se kod nas i ne otkupljuje - nijedan ot-
kupljivač ne želi ga otkupiti na veliko. Bilo je nekoliko 
neozbiljnih potraživanja i na tome je ostalo. Sve nam 
se ovo proteklih godina događalo.

Kako rade pojedine zemlje iz našeg okruženja, a da 
ne povrijede slobodno tržište?  Po meni je dobar 
primjer susjedne nam države, u kojoj krovna pče-
larska organizacija prikupi med od pčelara članova 
spomenute organizacije za izvoz, sklopi ugovor s 
tvrtkom koja će taj med izvesti, i to po povoljnijoj 
cijeni nego što ponude otkupljivači. Vrijeme je da 
razmislimo može li se i kod nas ovako nešto organi-
zirati i provesti. 
                                                               
Dobar primjer nama susjedne zemlje nije baš išao 
glatko kako to izgleda. Naime, u medu se našlo ne-
što što baš članice EU ne žele da se nađe u medu 
kojeg uvoze iz drugih zemalja. A ako se nađe ne-
što što oni ne žele, onda i cijena nije kao što je bila 
ugovorena, već puno niža. Budimo sigurni da ćemo 
moći prodavati naš vrhunski med ekološki ili kon-
vencionalni po višoj cijeni, ali moramo već sada 
znati da će taj naš med prije proći kroz europske la-
boratorije, a tek onda ako bude po europskim stan-
dardima i ako bude bez kemijskih štetnih primjesa, 
dobit ćemo za njega povoljnu i veću cijenu. Sad 
nam ide u korist novootvoreni laboratorij u Križev-
cima gdje bi trebali steći naviku analiza meda, a 
što će nam biti kontrola izvoza našeg meda u EU. 
Zato trebamo svi iskoristiti ovaj laboratorij jer će nam 
analiza meda biti plaćena od strane države umjesto 
novčanih poticaja. Treba nastojati da naš vrhunski 
med ostane vrhunski, koji će na policama trgovina 

u EU biti i skup jer ne zaboravimo - u njihovim se 
trgovinama sada skupim medom smatra i kvalitetni 
med koji je uglavnom iz Južne Amerike, Afrike i iz 
nekoliko zemalja Europe. Ne nagovaram nikoga da 
uđe u sustav ekološkog pčelarstva, ali mislim da 
ni jedan naš pčelar ne bi trebao upotrebljavati ke-
mijski nedozvoljena sredstva za tretiranje pčela, a 
ako već jesu kemijska, onda ih treba upotrebljavati 
prema uputstvima proizvođača i što manje, a po 
mogućnosti treba ih izbaciti i upotrijebiti ekološka 
sredstva, jer će jedino tako naš vrhunski med osta-
ti stvarno vrhunski. 
Sada je vrijeme da predložimo našem Savezu s ko-
jim sredstvom želimo tretirati pčele u idućoj godini. 
Mislim da bi to bio Apiguard jer ako ga troše naši 
susjedi već nekoliko godina i zadovoljni su, i ako ga 
preporučuju veći svjetski pčelari - i nama bi dobro 
došao. Tko nije zainteresiran za ovakav način pčela-
renja - naravno da neće propasti - i dalje će proda-
vati svoj med susjedu, prijatelju, rodbini, na kućnom 
pragu ili otkupljivaču. Nitko ga neće pitati niti za eti-
ketu niti za laboratorij. Ipak, ako netko misli da mu je 
takav med vrhunski, vara se, jer vrhunski med ima 
svoju cijenu!
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Izradite sami svoj sapun

A P I T E R A P I J A

S
apune različitih boja mirisa i oblika, može-
te napraviti i kod kuće. Recepata je puno, 
pa vam predstavljamo samo neke osnov-
ne. Potreban pribor: kalupi za oblik ka-

kav želite (to mogu biti kalupi za kolače), zatim 
eterična ulja za miris po želji, boje za izradu sa-
puna, gotova baza za izradu sapuna (po želji), 
NaOH (po želji i na vlastitu odgovornost!), gotovi 
kupovni sapuni, mikser, štednjak, posuda u kojoj 
se zagrije voda, 1 manja posuda (za kuhanje „na 
pari“) u kojoj otapamo potrebne sastojke, drvena 
kuhača, bezbojna folija. 

Iako je moguće u kućnoj radinosti proizvesti sapun 
od biljnih ili životinjskih masnoća, proces nije niti 
bezopasan (NaOH) niti jednostavan, stoga svim po-
četnicima savjetujem da svoju kreativnost usmjere u 
oblike, mirise i ukrašavanje sapuna, a baznu masu 
bilo bi dobro kupiti gotovu.

POSTUPAK IZRADE SAPUNA S KUPOVNOM BAZOM
1. Bazu za izradu sapuna narežite na listiće i otopite 
na pari u poklopljenoj posudi. Na 100 grama baze 
po želji možete dodati 10 grama meda, koji također 
otapate zajedno s bazom (na pari). U otopljenu bazu 
po želji možete dodati i tekućeg glicerina (1 žlica 
na 100 grama baze) koji će sapunu dati dodatna 
hidratizirajuća svojstva, a možete dodati i zobenih 
pahuljica ili mljevene kave, peludnih zrnaca, propo-
lisa (1 žlica na 100 grama baze) što će sapunu dati 
piling efekt.
 
2. Kad je baza potpuno otopljena, i malo ohlađena, 
dodajte eterična ulja za miris. Na 100 grama baze 
potrebno je 10 kapi eteričnog ulja po želji. Također, 
u otopljenu bazu možete dodati i boju po želji. Mi-
slim da je najbolje koristiti jestive boje za kolače.
 
3. Gotovu otopljenu bazu (s umiješanim dodacima, 
bojama i mirisom) ulijte u kalupe koje ste prethodno 
nauljili ili obukli u plastičnu foliju radi lakšeg vađenja 
sapuna iz kalupa. 

Poželjno je da sapun stoji u kalupu oko 7 dana (dok 
se potpuno ne stvrdne) nakon čega ga možete izva-
diti iz kalupa i koristiti.

Ponovimo samo ukratko o ljekovitim svojstvima i 
djelovanju meda kada se primjenjuje kao sastavnica 
proizvoda za njegu kože. Med se u kozmetici koristi 
od davnina, pa se smatra najstarijim, provjerenim 
te potpuno bezopasnim prirodnim proizvodom za 
njegu kože. 

Antiseptičan je, antimikotičan, sprječava razvoj 
bakterija, ima regenerativna svojstva. Zahvaljujući 
ugljikohidratima, mineralima, vitaminima i kiselina-
ma od kojih se sastoji, med kožu njeguje, vlaži i po-
maže joj da zadrži vlastitu vlagu te tako sprječava 
prerano starenje i pojavu bora, štiti kožu od gljivica 
i bakterija, ublažava upalne procese, štiti od slo-
bodnih radikala i na kraju - hrani kožu.

Proces saponifikacije svima nam je dobro poznat, ali 
da ponovimo: zakuhajte smjesu životinjskih ili biljnih 
masti i lužine, poput natrij-hidroksida, a zatim pusti-
te mašti na volju s  bojama, mirisima i oblicima. 

Prilikom rukovanja natrij-hidroksidom potrebno je 
nositi zaštitne naočale, rukavice i adekvatnu odje-
ću. Primjena NaOH na vlastitu odgovornost!

Gordana Hegić, 
dipl. ing. agr.

UPOZORENJE:
Natrij-hidroksid jako nagriza tkiva. Opasan je u 
svim oblicima: kao kruta tvar, vodena otopina, 
prašina ili kao maglica! Ozlijeđuje kožu, sluznice 
nosa i grla, oči i dišne organe. Ozbiljne opekline 
mogu ostaviti trajne ožiljke. Nakon udisanja (praši-
ne ili maglice) može doći do nakupljanja tekućine 
u plućima. Opekline na koži su bolne i duboke, jer 
natrij-hidroksid lako penetrira u tkiva. Pri ozbiljnim 
ozljedama očiju može nastupiti progresivna ulcera-
cija uz zamućenje očnog tkiva, što često završava 
sljepoćom. Dugotrajna izloženost kože može uzro-
kovati dermatitis, a kod udisanja posljedica može 
biti astma. 
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Treba dobro kontrolirati udio NaOH i masti/ulja u 
smjesi, dužinu i jačinu miksanja smjese i njezinog 
stajanja. Još jedan savjet za izradu sapuna - za po-
četak je bolje koristiti ulja nego masti, lakše je s 
njima raditi. Primjerice, maslinovo ulje je super (ne 
mora biti ekstra djevičansko). Ako želite tvrđi sapun, 
smjesu miksajte što je duže moguće.

Izvažite:
2,6 kg svinjske masti (ili neke druge životinjskog •	
porijekla) 
100 g pčelinjeg voska•	
450 g kokosovog ulja•	
100 g meda •	
450 g kakao maslaca•	
14 dl destilirane vode •	
520 g lužine •	

OPREZNO POMIJEšAJTE LUžINU I VODU! 
Uvijek dodajete lužinu u vodu, nikada obrnuto. Što 
je voda hladnija to bolje. Izmiješajte drvenom kuha-
čom i za minutu ili dvije mješavina je spremna za 
sljedeći korak. 
 
Ugrijte pomiješane masti, ulja i maslac sve dok se 
ne otope. 

Ne pregrijavajte! Masti se trebaju otopiti, no ne 
smiju biti vruće, a i lužina bi morala biti slične 
temperature. 
 
Dok lagano ulijevate lužnatu vodu u masti, miješaj-
te lagano i to samo u jednom smjeru. Nakon toga 
uzmite mikser i miksajte dok ne dobijete ujednače-
nu smjesu.
 
Dodajte boje, mirise ili neke druge sastojke koji će 
dati posebnost vašem sapunu. Što god radite, radite 
to brzo, sapun se sada vrlo brzo stvrdnjava. Naime, 
od trenutka kad ste smjesu otopili imate oko 15 
do 30 minuta kada će sapun biti toliko tvrd da će 
daljnji rad biti nemoguć. 
 
Što je smjesa bila toplija - to je proces skrućivanja 
brži. Primjerice, sapun koji je dosegnuo 80 stupnjeva 
Celzijusa skrutit će se već za 2 do 3 minute. Stoga - 
oprezno s fazom zagrijavanja!
 
Želite li olakšati vađenje, kalup obložite slojem ce-
lofana ili ga nauljite. Izlijte smjesu i poravnajte gornji 
sloj. Prekrijte celofanom. Težim predmetom ili po-
vršinom drugog kalupa za pečenje lagano pritisnite 
tako da dobijete ravnu površinu. 

Režite od 3 do 7 dana nakon što ste sapun stavili u 
kalup. Koristeći tanki nož režite na željene oblike. Na-
kon rezanja smjesu ne treba ponovno prekriti celofa-
nom. Poslažite na suhom toplom mjestu, pustite da 
„dozore“ oko 2 tjedna. Nakon što su dobro odležali, 
možete ih koristi tijekom sljedećih 12 mjeseci.
 
Budući da postoji niz različitih pristupa koji rezultira-
ju jednako zanimljivim proizvodom, kada savladate 

osnovni princip izrade, nikako ne bježite od ekspe-
rimentiranja.

SAPUN OD KAMILICE
200 g dječjeg sapuna •	
10 žlica suhih cvjetova kamilice•	
0,2 dl meda •	
1,3 dl čaja od kamilice•	
20 kapi eteričnog ulja od kamilice•	

Priprema:
Pripremimo čaj od kamilice i to na način da 10 žli-
ca suhih cvjetova kamilice prelijemo s 1,3 decilitara 
vrele vode u kojoj smo prije toga otopili 0,2 decilitara 
meda. Ostavimo da odstoji poklopljeno oko sat vre-
mena. Nakon toga nad parom lagano zagrijavamo 
čaj u koji smo dodali sapun (kojeg smo ranije naribali 
radi lakšeg rastapanja). Miješamo drvenom kuhačom 
dok se sapun potpuno ne otopi i jos grijemo oko 20-
ak minuta uz povremeno miješanje. Zatim procijedi-
mo kroz gazu. Kada se smjesa malo ohladi umiješa-
mo 20 kapi eteričnog ulja od kamilice. Sve dobro još 
jedanput promiješati. Sapun uliti u već pripremljene 
i nauljene kalupe, prekriti prozirnom folijom i ostaviti 
nekoliko dana (5 do 7) da se osuši i očvrsne. 

SAPUN ZA PILING
Sastojci:

1 (kupovni) sapun•	
4 žličice krupno mljevenih badema ili 2 žlice zrna •	
maka ili mljevene kave
2 žličice meda•	
malo destilirane vode•	

Priprema:
izribati sapun i otopiti ga s malo vode na pari, dodati 
sve ostale satojke i dobro umutiti, izliti u kalup i osta-
viti da odstoji 2 do 3 dana.
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Z A N I M L J I V O S T I

S
redinom rujna ove godine boravio sam na 
42. svjetskom pčelarskom kongresu - 
Apimondia u Buenos Airesu, u Argentini. 
Više od 10 tisuća pčelara - posjetitelja iz 

cijelog svijeta, preko tisuću prijavljenih znanstveno – 
stručnih radova, više od 100 govornih prezentacija, 
okruglih stolova i radionica te preko 700 izloženih 
postera, sasvim su dovoljan razlog da ovogodišnju 
Apimondiju možemo s pravom proglasiti mjestom 
gdje se jednostavno moralo biti. Također ne smi-
jemo zaboraviti činjenicu da je Apimondija mjesto 
susreta mnogih proizvođača pčelarske opreme i pri-
bora, izlagača meda te trgovaca, pa je posebno bio 
zanimljiv API-EXPO, odnosno sajamski prostor na 2 
700 m2 sa više od 140 štandova koji su predstavljali 
proizvode iz 48 zemalja sudionika Apimondije. 

Argentina se na svjetskom pčelarskom tržištu pojav-
ljuje kao drugi najveći proizvođač pčelinjih proizvo-
da. Naime, argentinski pčelari godišnje proizvedu 
oko 75 tisuća tona meda, a gotovo 95 posto godiš-
nje proizvodnje odlazi na tržišta Sjeverne Amerike, 
Europe, Azije i Australije. Broj registriranih pčelara 
u Argentini je oko 28 tisuća koji ukupno posjeduju 
4,5 milijuna košnica. Treba podsjetiti da je cjeloku-
pna površina Argentine oko 2,76 milijuna km2 (50 
puta veća od RH) sa gotovo 40 milijuna stanovnika. 
Glavni grad Buenos Aires ima oko 14 milijuna sta-
novnika. Osim što u nekim dijelovima podsjeća na 
srednjoeuropske gradove, treba izdvojiti podatak da 
u Buenos Airesu ima 38 tisuća registriranih voza-
ča taksija, ali i to da grad istovremeno nudi iznimno 
učinkovitu i sigurnu podzemnu željeznicu.

Ako usporedimo Europu i Južnu Ameriku, odmah 
ćemo uočiti velike razlike. Primjerice, površina Juž-
ne Amerike iznosi oko 17,8 milijuna km2, a Europe 
(bez azijskog dijela Rusije) oko 10,1 milijuna km2. 
No, Južna Amerika bitno zaostaje u broju stanovnika 
za Europom. U Europi živi oko 730 milijuna ljudi, a 
u Južnoj Americi „svega“ 390 milijuna. Ohrabrujuća 
činjenica je da u Južnoj Americi imamo 12 država, 
a u Europi 50. Međutim, južnoamerička prostranost, 
velike ekonomsko-sociološko–ekološko–geograf-
sko–klimatske razlike (od umjerenih do tropskih), ra-
zne  pčelarske osobitosti (košnice se drže na različi-
tim nadmorskim visinama; od razine mora  do 2000 
m/nv; broj košnica/pčelaru od 15 u prostoru Srednje 
Amerike do 15 tisuća košnica/pčelaru u sjevernom 
Meksiku ili u području Pampasa u Argentini) te gu-
stoća populacije od 21 čovjeka/km2 (u Europi 70/
km2) natjerale su me da uložim veliki napor kako bi 
u dva tjedna uspio shvatiti pčelarstvo Latinske Ame-
rike. Posebice se to odnosi na procjenu zdravstve-
nog stanja pčelinjih zajednica u Latinskoj Americi. 
Razumljivo da je susret s pčelarskim stručnjacima iz 
Južne Amerike, poput dr. Alippi, dr. Figini, dr. Antu-
nez i dr. Vandame bitno pomogao jer su literaturni 
podaci o toj temi bili prilično oskudni, a u kojima se 
navodi da nema masovnih uginuća pčelinjih zajed-
nica poput onih u SAD-u ili Europi.
 

Razlozi za takvo stanje su mnogostruki. Neospor-
no je da se u tropskim područjima Južne Amerike 
pčelari pčelama koje pokazuju prirodnu otpornost 
na bolesti, a u umjerenim krajevima se pak u ve-
likoj mjeri radi selekcija pčela na bolesti. Naime, 

Odjeci s Apimondije - pčelarstvo 
Latinske Amerike

Zlatko Tomljanović, dr. vet, 
med, Hrvatska poljoprivred-
na komora, Stručni savjetnik 
za pčelarstvo
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afrikanizirana pčela se udomaćila u tropskim dijelo-
vima Latinske Amerike i bez upliva selekcijskog rada 
zadržala je svoju genetsku raznolikost. Pčelari koji 
pčelare afrikaniziranim pčelama nemaju problema 
s američkom gnjiloćom, europskom gnjiloćom i 
vapnenastim leglom, a populacija varoe je u ta-
kvim zajednicama izrazito niska i neće dovesti do 
uginuća zajednica koje se ne tretiraju. Ipak, pčelari 
koriste određene akaricide kako bi povećali proi-
zvodnju meda. Zašto su afrikanizirane pčele toliko 
otporne na varoozu u odnosu na europske pasmine 
treba tražiti u izrazito visokom higijenskom ponaša-
nju afrikaniziranih pčela. Primjerice, utvrđeno je da 
europske pasmine pčela mogu ustvrditi svega 18 
posto invadiranih kukuljica s varoom u pokloplje-
nom leglu. Nasuprot, afrikanizirane pčele to rade 
sa 60 posto uspješnosti. Također, dužina trajanja 
razvoja afrikanizirane radilice iznosi 19 dana, u 
odnosu na 21 dan kod europskih pasmina. Na taj 
način se značajno smanjuje broj plodnih ženki va-
roe koje izlaze iz stanice saća s odraslom pčelom. 
Nažalost, s tehnološke strane afrikanizirane pčele 
bitno zaostaju za europskim pasminama, pa kranj-
ska i talijanska i dalje ostaju najbolje pasmine na 
svijetu. Također, mala količina ratarskih kultura u 
ukupnoj površini Južne Amerike sigurno pridono-
si velikoj bioraznolikosti i bogatstvu peludne paše. 
Primjerice, u državama zapadne Europe s jakom 
poljoprivrednom proizvodnjom, obradive površine 
čine gotovo 35 posto ukupne površine. U SAD-u 
taj broj se kreće oko 19 posto, a u zemljama Južne 
Amerike od 3 do 10 posto. Razumljivo da Argen-
tina, Brazil, Urugvaj i Čile bilježe intenzivniji rast 
poljoprivredne proizvodnje (posebice proizvodnja 
soje) što bi u konačnici moglo dovesti do problema 
s nedostatkom kvalitetnog peluda. Tako pčelari i 
znanstvenici, unazad nekoliko godina, izvještavaju 
o slabim zajednicama u proljeće i potrebnim prote-
inskim dodacima u prehrani pčelinjih zajednicama 
u područjima s intenzivnim pčelarstvom. Unatoč 
određenim izazovima što nosi suvremena poljopri-
vreda, moramo kazati da je ukupna poljoprivredna 
djelatnost u Južnoj Americi malih razmjera s ni-
skim primanjima i malim poticajima te smanjenom 
uporabom pesticida. Stoga je logično zaključiti da 

još uvijek postoje dobri uvjeti za razvoj održivog 
pčelarstva u Južnoj Americi.  

Međutim, postoje određeni lokalni problemi u pče-
larstvu Latinske Amerike. Tako već nekoliko godina 
pčelari u jugoistočnoj Gvatemali prijavljuju značajne 
pčelinje gubitke - od veljače do travnja. Krivca pro-
nalaze u insekticidu Spinosadu koji se koristi u pro-
gramu suzbijanja mediteranske voćne muhe (Cera-
titis capitata). Razumljivo da među znanstvenicima 
postoje određeni prijepori oko uzroka uginuća.

U Urugvaju pčelari prijavljuju uginuća u prosin-
cu, na prijelazu iz proljeća u ljeto (op.a. proljeće u 
Južnoj Americi počinje 21. rujna). Tu bolest nazivaju 
„Bolest Sv. Lucije“ i vjerojatno je povezana s nesta-
šicom hrane u prirodi u tom periodu godine. Svaka-
ko da tome pridonosi i gubitak prirodne vegetacije u 
pojedinim regijama Urugvaja. 

U Argentini su uginuća ponajviše povezana s ne-
dostatkom strategije za kontrolu varooze. Premda 
se primjenjuju različite metodologije suzbijanja varo-
oze u kombinaciji s lokalnim pripravcima, još uvijek 
su potrebni sintetski akaricidi. Također, spominju 
se i mogući učinci rezistencije varoe na djelovanje 
kumafosa. 

U Čileu su, pak, pčelari imali problema u vezi za-
kašnjelog tretmana protiv varooze, a dio stručnjaka 
je također naveo nedostatak hrane kao uzrok ugi-
nuća. No, unazad dvije godine zabilježena su veća 
uginuća (više tisuća košnica) na sjeveru Čilea. Pče-
lari to pripisuju štetnom učinku pesticida iako se to 
ne može sa sigurnošću potvrditi. Naime, ako uspo-
redimo poljoprivredne djelatnosti Europe, SAD-a i 
Južne Amerike uvidjet ćemo da se u Južnoj Americi 
koristi dva puta manje pesticida i umjetnih gnojiva 
nego u Europi i SAD-u. Izuzetak je Čile koji rabi više 
pesticida zbog razvijenog vinogradarstva.
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Treba kazati da Argentina, Čile i Urugvaj u geo-
grafsko – klimatološkom smislu ulaze u umjereni 
dio Južne Amerike i gotovo većina pčelara uzgaja 
europske pasmine pčela. Stoga pčelari u tim dr-
žavama, osim varooze, imaju problema s vapne-
nastim leglom, dok se problem američke gnjiloće 
rješava upornim selekcijskim radom. Zanimljivo je 
da je američka gnjiloća prvi puta službeno prijav-
ljena u Urugvaju 1999. godine, a u Argentini 1989. 
godine.

Pčelarski problemi nisu zaobišli niti Brazil. Brazil je 
(trenutno 6. gospodarstvo u svijetu) najveća drža-
va u Južnoj Americi i čini gotovo polovicu ukupne 
površine Južne Amerike. Stoga je logično da uginu-
ća pčelinjih zajednica na području Brazila variraju 
od neznatnih do velikih. Osim uobičajenih uginu-
ća i „nestajanja„ pčelinjih zajednica u proljeće te 
periodičkih problema s virusom mješinastog legla, 
veća uginuća se pojavljuju istovremeno s pojača-
nim iskorištavanjem ratarskih kultura u proizvod-
nji bio-dizela i sve većoj primjeni pesticida (ne-
onikotinoidi). No, primjerice u regiji Cerrado (sre-
dišnji dio Brazila) sa mnogo savana, zabilježena su 
uginuća pčelinjih zajednica povezana s otrovnim 
peludom nekih autohtonih biljnih vrsta. U južnom 
(hladnijem dijelu) Brazila pčelari uzroke uginuća 
pronalaze u varoozi i nozemozi te štetnom utjeca-
ju pesticida koji mogu oslabiti imunološki odgovor 
pčelinje zajednice. 

U konačnici treba istaknuti da je Apimondija mje-
sto susreta mnogih pčelarskih znanstvenika, struč-
njaka, „malih“ i „velikih“ pčelara iz cijelog svijeta. 
Također bilo je lijepo vidjeti predsjednike ili tajnike 
pčelarskih saveza iz mnogih zemalja Europe, Azi-
je, Južne i Sjeverne Amerike, Australije te Afrike. 
Naime, privrženost Apimondiji i njezinim ciljevima 
se ne dokazuje samo deklarativno nego i stvarno 
na operativno - tehničkoj razini. Sudjelovanje u 
radu Generalne skupštine Apimondije u Buenos 
Airesu, razmjena mišljenja s drugim predstavni-
cima u Skupštini te novosti u radu i organizaciji 
Apimondije koje donosi novi predsjednik Api-
mondije G. Rattie,  jednostavno se ne mogu i ne 
smiju ignorirati. Bilo bi prilično nerazborito zane-
mariti utjecaj Apimondije na globalnom, ali i u lo-
kalnom smislu. Tu su najviše odmakli kolege pče-
lari iz Slovenije koji su 2003. godine organizirali 
Apimondiju u Ljubljani, a nakon toga još nekoliko 
važnih pčelarskih konferencija pod pokrovitelj-
stvom Apimondije. Na taj se način javnost i poli-
tičari senzibiliziraju na pčelarske teme i probleme, 
pa je i rješavanje istih olakšano. Također ne smi-
jemo smetnuti niti financijski učinak koji se može 
ostvariti prilikom organizacija takvih pčelarskih 
događaja. To su shvatili i pčelarski kolege u Srbiji 
te su dobili organizaciju međunarodnog simpozija 
(u okviru Apimondije) o utjecaju tehnike pčelare-
nja, zdravstvene zaštite pčela i prirodne sredine 
na kvaliteti pčelinjih proizvoda „APIECOTECH“ 
u veljači 2012. godine u Beogradu, gdje očekuju 
veliki broj gostiju iz regije, Europe i cijelog svijeta. 

Stoga nas ne trebaju začuditi razmišljanja srpskih 
pčelara da istaknu kandidaturu za organizaciju 
Apimondije 2017. godine u Beogradu. Raduje 
spoznaja da su se i hrvatski pčelari iz Hercego-
vine udružili u Savez pčelara „Kadulja“ te postali 
punopravni članovi Apimodije na kongresu u Bue-
nos Airesu. Pčelarske udruge koje čine Savez pče-
lara „Kadulja“: Broćanska Kadulja - Čitluk, Matica 
- Mostar,Vrijesak - Ravno, Zanovijet - Stolac, Ma-
tica - Grude, Kadulja - Ljubuški, Kadulja - Neum, 
Pčela - Čapljina. Planirano je da udruge iz Posušja 
i Rame (Maslačak) postanu punopravni članovi na 
Skupštini saveza 30. prosinca 2011. Osobno sam 
sretan zbog hercegovačkih pčelara što su napra-
vili veliki iskorak u svojem pčelarskom djelovanju 
te sam im rado pomagao u procesu pristupanja 
u članstvo Apimondije te ih na njihovu zamolbu 
pro bono zastupao u radu generalne Skupštine 
Apimondije u Buenos Airesu. 

Na kraju, spomenuo bih da su na kongresu u Bu-
enos Airesu bila još dva hrvatska pčelara. To su 
Josip Križ iz Zagreba i Boris Buratović iz Starog 
Grada na Hvaru. Bilo je zaista lijepo da su se i hr-
vatski pčelari odlučili na tako dalek put. Štoviše, 
Boris Buratović je sudjelovao na natjecanju u ocje-
njivanju meda i osvojio 4. mjesto za ružmarinov 
med. Veliki uspjeh i velike čestitke za Borisa koji 
je s istim medom „odnio“ i ovogodišnju „Dalmati-
nu„ u Splitu. Teško je za povjerovati da je isti med 
„osvojio“ tek 51. mjesto na natjecanju u Osijeku. 
No, ukusi su različiti, a o njima se ne raspravlja. Ba-
rem ne javno. Također, kolega Josip Križ je u broju 
11/2011 „Hrvatske pčele“ pohvalno pisao o mojoj 
prezentaciji u Buenos Airesu o „Dobroj veterinar-
skoj praksi u pčelinjaku“ koja je nastala u suradnji 
s kolegicama I. Tlak – Gajger i V. Santrač. Istina da 
je prezentacija izazvala značajan interes njemač-
kih, talijanskih i južnoameričkih kolega, međutim, 
dramatičnost koju je Joža opisao ipak nije bila ta-
kva kako bi čitatelj mogao, na prvi tren, zaključiti 
iz Jožinih riječi. U svakom slučaju, Joža i Boris su 
bili divni suradnici i za očekivati je da ćemo se u 
istom timu naći i 2013. godine na 43. Apimondiji u 
Kijevu u Ukrajini.
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N
ietzscheova tvrdnja da je “ludilo rijetkost 
kada su u pitanju pojedinci, ali da po pra-
vilu karakterizira grupe” ne vrijedi za pče-
le. Tijekom procesa reprodukcije pčelinje 

zajednice – rojenja, nekoliko tisuća jedinki donosi 
“grupnu odluku” o lokaciji budućeg staništa. U pra-
vilu, ta odluka je uvijek ispravna. Kao da ju je donio 
jedan jedinstveni organizam.

Jedan od najpoznatijih biheviorističkih biologa da-
našnjice Jürgen Tautz, u svojoj nedavno objavljenoj 
knjizi Buzz about Bees: Biology of Superorganism 
(Springer, 2008) iznosi tezu o pčelinjoj zajednici kao 
superorganizmu. Pojam “superorganizam” nije novi-
jeg datuma (lat. super – iznad, grč. organon – oru-
đe), a njegova povijest je pomalo komplicirana. 

Izmislio ga je 1911. godine američki entomolog Wi-
lliam Morton Wheeler (1865 – 1937), koji se inten-
zivno bavio proučavanjem zajednica socijalnih inse-
kata. Prema Wheeleru, svaki socijalni kukac (mrav, 
pčela, termit ili osa) je stanica koja pripada nekom 
tijelu, odnosno organima koji “obavljaju” određene 
funkcije u organizmu. 

Zanimljivo je da je pedeset godina prije Wheelera 
njemački pčelar i stolar Johan Mering predstavio 
sličnu teoriju o analogiji pčelinje zajednice sa slože-

nijim organizmima: pčelinja zajednica je pojedinač-
no “biće” ekvivalentno nekoj životinji – kralježnjaku, 
gdje sterilne pčele radilice predstavljaju organe ne-
ophodne za održavanje i probavu, dok matica i tru-
tovi predstavljaju ženski i muški spolni organ. 

Kao i većina socijalnih kukaca iz reda opnokrilaca 
(mravi, pčele i ose) i medonosne pčele žive u za-
jednicama koje se sastoje uglavnom od ženki po-
dijeljenih u dvije kaste. Nekoliko desetaka tisuća 
sterilnih radilica čini zasebnu kastu snažno integrira-
nu sustavom komunikacije i podjelom rada, dok se 
druga kasta sastoji samo od jednog člana – matice, 
jedine reproduktivno sposobne ženke u zajednici. 
Tijekom proljeća i ljeta u pčelinjoj zajednici boravi i 
nekoliko stotina mužjaka – trutova. Sve u svemu, na 
vrhuncu snage je oko 50 tisuća jedinki. 

Popularna predstava pčelinje košnice kao jednog 
organizma s organima privukla je više društvene teo-
retičare nego biologe, pa su razne stvari promatrane 
kao superorganizmi, kao na primjer - gradovi. Ra-
zvojem sociogenetike biološki koncept superorga-
nizma doživio je krah. Naime, shvatilo se da članovi 
jedne zajednice socijalnih kukaca ne dijele iste gene. 
Biolozi su se fokusirali na ponašanje jedinki, a glav-
no pitanje je glasilo: Kakvu prednost ima jedinka 
ukoliko se “odrekne” svog potomstva i preuzme 
brigu o svojim sestrama?

To pčele radilice upravo i čine – “odriču” se svog 
potomstva radi brige o tuđem. Isti problem mučio 
je svojevremeno i Darwina, jer se altruističko pona-
šanje pčela nikako nije uklapalo u teoriju evolucije. 
Kako objasniti da prirodna selekcija favorizira al-
truizam ako se nositelj ove osobine ne reproducira? 

Izgubljeni potomci koji su 
mučili Charlesa Darwina

Ivan Umeljić, urednik “Pčelarskog 
žurnala”, znanstvenopopularnog 
časopisa za pčelarsku kulturu.
Preneseno iz "Pčelarskog žurnala".
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PČELINJE LEGLO
Darwin je čak jednom prilikom izjavio da “ukoliko ne 
odgovori na ovaj problem, može odbaciti čitavu teo-
riju”. Ipak, našao je rješenje: jedinica selekcije neće biti 
jedinka, već grupa. Tijekom druge polovice XX. stolje-
ća evolucijski biolozi bili su usredotočeni na gene kao 
jedinicu prirodne selekcije, a Wheelerov pojam supe-
rorganizma nitko nije previše ozbiljno shvaćao. 

Konačno, sedamdesetih godina prošlog stoljeća 
Bert Hölldobler (rođen 25. lipnja 1936) i Edward 
Wilson “pomirili” su ova dva koncepta. Naime, geni 
koji “nose” korisne osobine favoriziraju se, ali oni 
ne “idu” sami, već u velikim grupama s mnoštvom 
drugih gena. Svi oni zajedno sadržani su u nekoj je-
dinki. Jedinke koje se najbolje adaptiraju favorizira-
ju se zajedno sa cijelim raznovrsnim skupom svojih 
gena. Ali, budući da ove jedinke egzistiraju u popu-
lacijama, čije su osobine determinirane interakcijom 
među jedinkama, i one su također jedinice selekcije. 
Sve u svemu, prema Hölldobleru i Wilsonu, prirodna 
selekcija “operira” na više razina, od kojih je najviši 
cijela populacija – superorganizam. 

Slično tome, prema Tautzovoj interpretaciji, u 
pčelinjoj zajednici susrećemo se sa kompleksnim 
sustavom koji, kao i mnogo jednostavniji sustavi, 
predstavlja sredstvo za prenošenje genoma; čak i u 
jednom ovako profinjenom “pakiranju” genom “teži” 
istom cilju kao i molekule u prvobitnoj toploj bari-
ci  (Darwinov termin), naime, da njihova proliferacija 
bude uspješnija od suparnikove. Staru Meringovu 
metaforu o pčelinjoj zajednici kao kralježnjaci Tautz 
je doveo do ekstrema – pčelinja zajednica je ekvi-
valentna ne samo kralježnjacima već zapravo si-
savcima. Iako na prvi pogled ovakva tvrdnja može 
zvučati neuvjerljivo, nekoliko upadljivo sličnih karak-
teristika govori potpuno suprotno. 

Prva na koju Tautz ukazuje je da sisavci imaju osobito 
nisku razinu reprodukcije. Pčelinje zajednice tijekom 
godine produciraju samo nekoliko matica – repro-
duktivnih jedinki. S obzirom na nepredvidljiv smjer 
kojim se događaju promjene u okruženju, organizmi-
ma je “u interesu” da stvore što brojnije i raznovrsnije 
potomstvo, kako bi se pripremili za mnoge buduće 
nepredvidljive scenarije. Međutim, ako se organizmi 
kroz evolucijski razvoj prilagode na brojne parametre 
iz životne sredine, pa ih čak počnu i kontrolirati, po-
stat će slobodniji od diktata koji im nameće vanjsko 
okruženje i proizvodit će manje potomstva. I sisavci i 
pčele pripadaju ovoj specijalnoj kategoriji živih bića.

Druga sličnost tijela sisavaca i pčelinje zajednice 
može se naći u tome što ženke sisavaca proizvode 
pomoću specijalnih žlijezda hranu (mlijeko) za svo-
je potomstvo, kao ženke pčela (matičnu mliječ). 
Pčele njegovateljice hrane ličinke matičnom mliječi 
koji same proizvode pomoću specijalnih žlijezda. Sli-
čan oblik ishrane “mladunaca” karakterističan je i za 
sisavce. Doduše, ličinke pčela ne hrane se majčinim 
mlijekom, već svojevrsnim surogatom koji proizvode 
njihove starije sestre. 

Ima još sličnosti. Kod sisavaca materica osigurava 
potomstvu precizno kontroliranu zaštićenu okolinu 
– medonosne pčele pružaju istu vrstu zaštite po-
tomstvu: saće s leglom u pčelinjem gnijezdu pred-
stavlja “socijalnu matericu”.

Zatim, pčelinju zajednicu i sisavce povezuje i tempe-
ratura – tjelesna temperatura sisavaca iznosi oko 36 
stupnjeva Celzijusa, a medonosne pčele održavaju 
temperaturu oko 35 stupnjeva Celzijusa u zoni saća 
s leglom. Životinje su sposobne proizvesti toplinu 
metabolizirajući energetske tvari kao što su masti i 
ugljikohidrati, ili preko mišićnih kontrakcija, što i mi 
činimo kada nam je hladno. Medonosne pčele zagri-
javaju sebe podrhtavanjem mišića za letenje. Leglo 
u pčelinjoj zajednici je ekstremno važan i osjetljiv dio 
njihovog životnog prostora koji one kontroliraju ne-
vjerojatnom preciznošću.

Sisavci sa svojim velikim mozgovima posjeduju naj-
veće spoznajne sposobnosti od svih kralježnjaka, 
dok medonosne pčele posjeduju visoko razvijene 
kapacitete za učenje i spoznajne sposobnosti koje 
bacaju u sjenu neke kralježnjake. Pčele prenose in-
formacije o važnim lokacijama oko košnice kroz ri-
tualizirane tjelesne pokrete koji se nazivaju “pčelinji 
ples” (waggle dance). Pčele u košnici pažljivo pra-
te takav “ples” učeći iz brzine plesanja udaljenost 
do izvora hrane, a iz ugla pod kojim se ples izvodi 
pravac leta u odnosu na pravac prema suncu. Obič-
no se nekoliko ovakvih plesova odvija istovremeno 
unutar neke pčelinje zajednice. 

Takozvana sociofiziologija pčela po mnogo čemu 
izuzetno podsjeća na fiziologiju sisavaca. O tome 
svjedoče i analogne životne “strategije”. S obzirom 
na osobine koje međusobno dijele, postavlja se pi-
tanje: “što se dobiva ovim skupom konvergentnih 
strategija?”. Očigledno da ove osobine omogućava-
ju sisavcima i pčelama značajan stupanj neovisnosti 
od vanjske sredine, nedostižan za većinu drugih or-
ganizama. Naravno, kada je riječ o pčelama, neovi-
snost se ne odnosi nužno na svaku jedinku pojedi-
načno, već je ograničena na posebno ranjive stadije 
životnog ciklusa superorganizma.
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U 
prisustvu predstavnika HGK-a Ivice Ma-
logorskog, saborskog zastupnika Josipa 
Đakića, župana Tomislava Tolušića i pred-
stavnika lokalne uprave i samouprave pla-

ketu Zlatna kuna za najbolje ostvarene poslovne re-
zultate 9. prosinca 2011. primili su proizvođač meda 
Slavko švraka te predstavnici nagrađenih tvrtki iz 
Virovitičke županije: Radlovac iz Orahovice, Domo-
gradnja iz Virovitice, Jan Spider iz Pitomače i tvorni-
ca šećera Viro iz Virovitice.

Na svečanoj sjednici Gospodarskog vijeća Hrvat-
ske gospodarske komore Virovitica predsjednik Ivan 
Slamić pohvalio je nagrađene i predstavio 15. pu-
blikaciju “Karakteristike gospodarstva Virovitičko-
podravske županije za 2010. godinu” koja brojnim 
podacima svjedoči o teškoćama kroz koje prolazi 
gospodarstvo. Osim toga, naglasio je da rad mora 
postati perjanica hrvatskog društva koji kroz pore-
znu i monetarnu politiku treba stvoriti uvjete za ra-
zvoj gospodarstva.

- Rad i gospodarski uspjesi jedini su preduvjeti za 
bolji život, stoga ih stalno treba promovirati, zaklju-
čio je Slamić.

Slavko švraka pčelarstvom se bavi od djetinjstva, a 
znanje i ljubav prema pčelama naslijedio je od svog 
oca. 

Medarsku tvrtku je otvorio 1991. godine i danas po-
sjeduje trinaest šlepera pčela sa četiri vučna vozila i 
pčelinjake sa četiristo pedeset košnica na zemlji te 
zapošljava oko trideset djelatnika, od kojih je osam 
obučenih pčelara.

Također posjeduje punionicu meda pod veterinar-
skim brojem 1515, HASAP i izvozni broj za europske 
zemlje. Osim proizvodnjom, bavi se otkupom meda 
i ostalih pčelinjih proizvoda, a posjeduje i liniju za 
proizvodnju pčelinjih pogača koje proizvodi za sebe 
i prodaju pčelarima diljem Hrvatske. 

U njegovom vlasništvu su četiri kafića, od kojih je jedan u 
potpunosti medni bar - u kojem se proizvodi sladoled od 
meda, kolači, pite, pizze te razni napici na bazi meda. 

- Dokaz mog uspješnog bavljenja pčelarstvom su tri 
šampionske titule za kvalitetu meda i oko osamdese-
tak medalja, uglavnom zlatnih, osvojenih na brojnim 
natjecanjima, pojasnio je Slavko Švraka koji sebe 
smatra nomadskim pčelarem, čije su pčelinjake na 
nekoliko lokacija posjetili i pčelari iz Švedske gdje 
su izmijenili svoja iskustva o tome kako se može 
uspješno pčelariti.

Slavko Švraka primio Zlatnu kunu

Ivana Berg-Divald, 
mag. novinarstva, 
novinarka časopisa 
"Hrvatska pčela"

Hrvatska gospodarska komora, kao predstavnica hrvatskog gospodarstva sa 159 godina sta-
rom tradicijom, i ove je godine s ponosom istaknula najbolje primjere, kandidate za vrijedno pri-
znanje Zlatna kuna, u želji da ih nagradi, ali i potakne na održavanje kontinuiteta uspješnosti. 

Priznanje Zlatna kuna dodjeljuje se za uspješnost 
u poslovanju i doprinos hrvatskom gospodarstvu u 
cjelini. Ideja o ovom priznanju nastala je kao izraz 
težnji da gospodarstvo, tada tek osnovane demo-
kratske i neovisne Republike Hrvatske, na samom 
početku postojanja poprimi osobine kune, simbola 
izdržljivosti, snalažljivosti, spretnosti te lukavosti, 
ali i blagostanja i plodnosti. Željko Kovačić, dipl. 
ing. arh. izradio je prve skice kipa Zlatne kune, a 
izrada modela kipa povjerena je istaknutom hrvat-
skom kiparu Želimiru Janešu.
Prve kune (zlatna, srebrna i brončana) dodijeljene 
su 1993. godine, a od tada pa do današnjih dana 
postale su simbolom uspješnosti i kvalitete u poslo-
vanju. Kandidatom za dobivanje ove prestižne na-
grade postaje se isključivo izvrsnošću u poslovanju 
koja se vrednuje temeljem izračuna utvrđenih poka-
zatelja. Uzastopno kandidiranje ili osvajanje nagrade 
Zlatna kuna pridonosi poboljšanju ukupnog ugleda 
tvrtke i poticaj je ostalima da ostvare isti uspjeh.
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Slatki put je usput!

Ivana Berg-Divald, 
mag. novinarstva, 
novinarka časopisa 
Hrvatska pčela

N
ikola Vujnovac se zahvaljujući prijatelju Ma-
rijanu Lončariću već više od 30 godina bavi 
pčelarstvom. Naime, sve je počelo kada je 
M. Lončarić posjetio općinu Jalžabet i uvi-

dio koliko je bogata bagremom te savjetovao Nikoli 
da se počne baviti pčelarstvom, koji se, pak, branio 
da se boji uboda pčela. Na svu sreću, Lončarić je bio 
uporan i dvije je godine strpljivo uvjeravao Vujnovca 
(od 1978. godine) te je 1980. Nikoli priskrbio prvu 
košnicu i od tada traje njegovo pčelarenje, začeto sa 
tri pčelinje zajednice. 

Prve je godine iz tri košnice novopečeni pčelar Nikola 
izvrcao 100 kg meda, što je kako kaže bilo puno za 
njega, pa se s obzirom na to da je diplomirani ekono-
mist po zanimanju zamislio koliko bi mogao zaraditi.
- Odmah me je to zagolicalo jer sam prve godine vratio 
sva uložena sredstva, još mi je ostalo novca i izraču-
nao sam da ako povećam proizvodnju za 100 posto, 
sljedeće godine ću imati 200 kg meda i duplo veću 
zaradu, pojasnio je.

Tako je desetak godina pčelario malim brojem koš-
nica, svega petnaestak, koje su bile smještene na 
području bogatom bagremom - Pustikama, u selu 
Imbriovec. 
Budući da posjeduje vinograd, nije niti sanjao da će 
se situacija obrnuti u korist pčelarstva, tako da se da-
nas bavi pčelarstvom, a vinograd obrađuje, priznaje, 
onako usput.
- Sada hodam kroz vinograd ciljano prema pčelama, 
kaže kroz smijeh Nikola, a iako ima dobro vino - manje 
pozornosti mu pridaje jer su pčele ipak njegova prva 
ljubav. 
Prijelomni trenutak kada su se on i supruga Mira "pre-
ko ušiju zaljubili u pčele" i ozbiljnije pristupili pčelar-
stvu dogodio se 1991. godine. Naime, Nikola je već 
tada imao viziju i postavio je organizaciju držanja 
pčela (za što smatra da je najbitnije u pčelarstvu) te je 
prema svojim mogućnostima pomalo krenuo u proši-
renje - 10 po 10 košnica, pa je kupio i seleću prikolicu 
s kojom je selio pčele po Varaždinskoj županiji s paše 
na pašu (slijedeći upute pčelarske literature, koju do-

slovno „guta“, da pčele treba približiti paši) kako bi 
davale bolje prinose, a pčelar imao bolje prihode. 
Upravo je na takav način stvorio savršenu organizira-
nizaciju.
Kasnije, kada je došao do stotinjak košnica 1994. go-
dine - ozbiljnije se počeo baviti medarskim zanatom i 
logično, krenuo je s prodajom meda, zatim su supruž-
nici Vujnovac sakupljati propolis, cvjetni prah, matičnu 
mliječ da bi 1997. godine počeli uzgajati matice, koje 
su se mogle nabaviti samo kod organiziranih proizvo-
đača, ali ne uvijek, pa su se prema Nikolinim riječima  
snalazili na razne načine, čak su putovali i u susjednu 
Sloveniju po matice kod gospodina Pislaka. 
- Međutim, kod nas u Varaždinu je već tada matice 
proizvodio Milisav Korać, kojim se ponosim jer on je 
moj mentor u uzgoju matica i podučio me je kako se 
to radi, zašto se to radi te ga pokušavam slijediti u 
njegovoj tehnologiji, iako je Korać izuzetno stručan i 
nadasve načitan čovjek kojeg je teško slijediti. Ipak, mi 
smo veliki prijatelji i posjećujemo se dan danas, kazao 
je Nikola Vujnovac i naglasio kako su Korać i on čak i 
susjedi koji se međusobno nadopunjuju i pomažu.

Ipak, neki pčelari se pitaju kako tako dobro funkcio-
niraju, a konkurencija su jedan drugome na Slatkom 
putu. Na što je Korać znatiželjnicima odgovorio da mu 
je Vujnovac konkurencija u pozitivnom smislu, te da ih 
to navodi da budu zajednički kompletniji i rade kvali-
tetno, što je Nikola i potvrdio svojim radom jer se ne 
štedi kada su u pitanju mladi pčelari. 
– Stalno sam im na raspolaganju i s lakoćom ih podu-
čavam te uvodim u pčelarstvo. Iako im odmah u startu 
kažem da neću moći fizički ništa pomagati jer imam 
svog posla u održavanju 150 zajednica koje su smje-
štene na našoj parceli, uz još jednu prikolicu – udalje-
nu 5 kilometara, ali im mogu davati savjete, prenositi 
svoje znanje i naravno pomoći u prvim radnim opera-
cijama na pčelinjaku. Dakle, pokažem im sve tako da 
se sljedeći put znaju sami pripremiti. 

- Konkurencije se ne treba bojati. Na našu sreću, mi 
još u Hrvatskoj, po mojoj slobodnoj procjeni, imamo 
puno više paša nego pčela i pčelara. Uostalom, nije 
nikakva tajna da bi u RH mogao biti još veći broj pče-
lara s većim brojem košnica, smatra Nikola.

HP: Kako bi se mogao potaknuti veći broj pčelara u RH?
- Mislim da je već velika stvar napravljena kroz potica-
nje držanja pčela. Naime, nekoliko zadnjih godina smo 
primali poticaje po košnici i po prodanoj količini meda 
putem organiziranih otkupljivača, a bili su i poticaji kod 
proizvodnje matica. Uzgajivači matica bili su poticani 
da ih proizvedu po nižoj cijeni za pčelare, krajnje kori-
snike – što je dalo svoje rezultate te omogućilo i onim 
pčelarima koji nisu u prilici sami proizvoditi matice da 
se obrate organiziranim uzgajivačima te da se snab-
diju na vrijeme, u određenoj količini, po nižoj cijeni, 
kazao je Vujnovac.
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HP: što mislite o sufinanciranju kakvo je aktualno 
danas i odgovara li Vama osobno takav model?
- Smatram da je model izuzetno dobar jer je to jedan 
od načina da se pčelari šire – povećavaju broj košnica 
i da se javljaju novi pčelari, kao što imamo primjer u 
PD „Varaždin“ gdje sada imamo 140 članova, od ko-
jih je 90 posto završilo pčelarsku školu i steklo zvanje 
pčelara, i to redom mladih ljudi. Za pretpostaviti je da 
će jedan broj tih mladih ljudi koji su se upustili u pče-
larstvo postati pravi pčelari i proizvođači pčelinjih pro-
izvoda – daleko bolji nego da tog sufinanciranja nema. 
Dakle, ja sam definitivno za sufinanciranje. Evo, pri-
mjerice, ove godine je HPS u dobroj organizaciji na 
vrijeme osigurao kvalitetan lijek protiv varoe. Tako 
da je nametnik smanjen gotovo na minimum. Osim 
toga, mi smo još i u zimi tretirali i sve su nam pčele 
zdrave i u funkciji. Također, naše pčelarsko društvo je 
ove, kao i prijašnjih godina organiziralo i nabavu ok-
salne kiseline za sve pčelare. 

IZA SVAKOG USPJEšNOG MUšKARCA STOJI 
USPJEšNA žENA
S obzirom na to da je Nikola izuzetno aktivan u sva-
kom pogledu, ne bi bio tako uspješan bez svoje desne 
ruke – supruge Mire, koja mu pomaže u poslu.
– Sigurno se ne bih bavio pčelarstvom niti bih mo-
gao imati toliko pčelinjih zajednica, niti bih mogao 
obnašati sve društvene zadaće da uz mene nije moja 
supruga Mira koja mi je uvijek zdušno pomagala, po-
gotovo kada je u pitanju proizvodnja matica za koju 
su potrebne precizne pripreme koje se ne mogu od-
goditi. Uostalom, da nismo tako složni i jedinstveni 
u ovom poslu ne bi mogli funkcionirati, napominje 
Nikola koji, osim što je jako radišan, ujedno i dobro-
dušan jer smatra da čovjek dobiva i u trenutku kada 
daje. 
– Ne mislim samo na materijalno, već i na onaj dio 
kada se čovjek posveti nekom poslu, pa rezultati ne 
mogu izostati, smatra Nikola i poručuje da će svaki 
pčelar koji misli da će od pčele dobiti bez da bi dao - 
teško postići uspjeh.

HP: Vaše mišljenje o ljudima koji su si zamislili da će 
čim kupe košnicu, kamion i prve pčelinje zajednice 
imati "tonu meda"?
- Teško da će im to uspjeti! Čest je slučaj da vas po-
četnik (koji o pčelama ne zna mnogo) pita koliko imate 
košnica i koliko one meda daju. Onda si on odmah 
računa cijenu meda puta broj košnica i dobije veliku 
cifru te misli da je to čas posla.

HP: što je onda osim ekonomske računice potrebno 
da bi se uspjelo u pčelarstvu?
- Potrebna je prije svega ljubav i stručnost jer bez te 
dvije stavke ne možete funkcionirati i posao će vam 
propasti. Zamislite kako bi to izgledalo – mladi čovjek 
kupi si šleper od 80 košnica, a to mu je prvi susret s 
pčelama, ne zna još niti dimilicu zapaliti, niti košnicu 
otvoriti na pravilan način, a kamoli da zna što mu je 
činiti kada otvori tu košnicu.

HP: Koliki je onda period dovoljan da bi se za neko-
ga moglo reći da je postao uspješan pčelar?
- Mislim da je to individualno jer ovisi o tome kakav tko 
ima motiv i pristup. Ipak, nekakav slijed mora postojati, 
a i sreća ga treba pomaziti. Prije svega, prije 30 i više 
godina bilo je dovoljno da imate pčele, samo vrcate 
i dobijete med, dok je danas drugačije u tome što su 
pčele napadnute raznim bolestima i nametnicima tako 
da današnja situacija nalaže da se pčelama moramo 
baviti kako bi nam prinosi bili bolji. Međutim, tvrdim, 
a i to praksa pokazuje, da se i danas može uspješno 
pčelariti, ali se mora pratiti struka, moraju se poštivati 
određene zakonitosti. Na vrijeme morate imati spo-
sobnost uočavanja situacije i pretpostaviti što bi se 
moglo dogoditi – u pčelarstvu je to izuzetno bitno. A 
da biste to mogli, morate provesti određeni period na 
pčelinjaku i preporuka je da se postepeno širite, ne 
samo za dobivanje velikih količina meda, nego morate 
i stjecati tržište. Dakle, ako se bavite proizvodnjom, 
morate biti organizirani. 

ZAJEDNIšTVO JE U DRUšTVU
Nikola Vujnovac član je nadzornog odbora PD „Va-
raždin“, osam godina je bio tajnik, a četiri godi-
ne predsjednik PD „Varaždin“, 12 godina član UO 
HPS-a i 4 godine zamjenik predsjednika Hrvatskog 
pčelarskog saveza za vrijeme mandata Zlatka Do-
minikovića, koji je ujedno bio i ministar poljoprivrede. 
S obzirom na to da je Dominiković bio politički viso-
kopozicionirana osoba nije bio u mogućnosti u velikoj 
mjeri posvetiti se radu HPS-a tako da je dao povjere-
nje Nikoli Vujnovcu koji se prihvatio poslova i obveza 
prema Savezu, koji ga je zajedno s Upravnim odbo-
rom redovito izvještavao o poslovanju.  
- U okviru mojih i mogućnosti HPS-a mislim da smo 
dobro odradili zadani posao. U sklopu toga sam u Au-
striji predvodio našu delegaciju na Kongresu pčelara 
Slovenije, Italije, Austrije i Hrvatske gdje smo se dobro 
prezentirali, prisjeća se Nikola, koji naglašava važnost 
društvenog djelovanja. On se, kako kaže, veseli i odlas-
cima na sastanke. 
- Društvena aktivnost daje vam mogućnosti da budete 
bolje organizirani jer ako to niste, u pčelarstvu ćete 
teže uspjeti. Možete biti samostalni, ali će vam uvijek 
faliti tuđih savjeta, saznanja i pomoći, savjetuje Vuj-
novac.

NE ZUJITE BEZ VEZE!
Budući da pčela kratko živi (u ljeti svega 30-ak dana) 
to je period kada pčelu morate maksimalno iskoristiti 
u ekonomskom smislu, tvrdi Nikola. Dakle, morate s 
pčelama maksimalno raditi i voditi računa da budete 
rentabilni – da ne zujite bez veze, a nemate nikakve 
koristi. Pčelu, naglašava, treba iskoristiti, pogotovo 
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ako znamo da u ranoj fazi do 14 dana pčele mogu 
lučiti matičnu mliječ, vosak, sposobnije su za obavlja-
nje svojih funkcija – onda ju treba u tom trenutku više 
koristiti, oblikovati proizvode i zatim ih unovčiti.

HP: Koliko godišnje imate prihoda od bavljenja pče-
larstvom?
- Pa, da nemamo dobre prihode, ja se kao diplomirani 
ekonomist ne bih niti bavio ovim poslom. Zadržao bih 
5 košnica i samo bih s uživanjem promatrao kako rade. 
Naravno, ja i sada uživam u radu s pčelama, ali i želim 
da me one nagrade za to što skrbim oko njih. Uosta-
lom, svi radimo da nešto zaradimo, iskren je Nikola.
- Mi pčelari na kraju godine sumiramo rezultate svoga 
rada te vršimo analizu. Tako i ja za svaku košnicu vo-
dim evidenciju gdje zapisujem koliko je matica stara, 
koliko je meda donijela, tko su joj majka i baka, koliko 
je okvira saća izgradila i sl. te na osnovu toga zaklju-
čujem hoću li je dalje koristiti ili ću je zamijeniti, kaže 
uzgajivač matica Nikola Vujnovac, koji u oplodnoj sta-
nici ima i maticu iz 2008. godine koja se pokazala izu-
zetnom pa ju je odlučio zadržati. 

HP: Kolika je proizvodnja OPG-a Vujnovac?
- Od 150 košnica, pčelinjak od 70 zajednica je anga-
žiran za prozvodnju matica, te su na tom pčelinjaku 
prinosi meda, cvjetnog praha manji, ali je zato prihod 
od uzgoja matica veći, kaže Vujnovac i pojašnjava da 
u proljeće počinju proizvoditi matice (oko 10. travnja) 
pa je med u drugom planu. Ali, nekakav prosjek bi 
iznosio oko 25 kg meda po košnici godišnje. Glavna 
paša je bagrem, ali i maju još i livadu te kesten za koji 
su proglašeni šampionima na ovogodišnjem ocjenji-
vanju meda Varaždinske županije. 

Također proizvode i kraljevski med (dobio je naziv po 
tome što su ga svojedobno samo kraljevi mogli pri-
uštiti) koji se isključivo mehaničkim putem dovede u 
fazu da postane kremast, a sadržava 3 vrste meda, 
cvjetni prah, propolis u prahu i matičnu mliječ.

- Na takav način dobivamo jedan pripravak, kojeg 
većina pčelara danas proizvodi ali se ne može naći 
u trgovačkim lancima, sa svim proizvodima pčela iz 
košnice, a koji prvenstveno služi za poboljšanje krv-
ne slike i imuniteta, objasnio je Nikola i napomenuo 
da kada imate organizirano držanje pčela i pčelinjih 
proizvoda, onda je dobro i da nudite nekoliko artikala 
koji se međusobno nadopunjuju, te na taj način imate 
zaokruženu proizvodnju. 

HP: Zašto je OPG isplativ?
- Mi smo se organizirali u OPG-u od samih početa-
ka jer smatramo da je to odlično za mala gospodar-
stva kao što smo mi. Prvenstveno, ne premašujemo 
promet od 80 tisuća kuna, tako da smo oslobođe-
ni poreza, a opet ostvarujemo prihode prodajom na 
kućnom pragu. Dakle, da smo uopće mogli prodavati 
na kućnom pragu morali smo dobiti rješenje o OPG-u 
za što smo se aplicirali u Županijskom uredu za opće 
poslove u Varaždinu i kada je Zakon stupio na snagu 
pristupili smo OPG-u.

HP- što za vas s ekonomske strane znači prodaja na 
kućnom pragu?
- Za nas to znači mnogo otkako je na inicijativu HPS-a 
pokrenuta prodaja na kućnom pragu i kada je prije 3 
godine donesen Pravilnik jer se ne moramo više skri-
vati nego možemo na jedan legalniji način prodavati 
svoje proizvode. Osim toga, možemo izlagati i na svim 
sajmovima, izložbama,  gdje naši potrošači kupuju jef-
tinije i kvalitetnije proizvode iz prve ruke. 

HP: Kakav je vaš stav o cijenama meda u otkupu?
- Mislim da smo zadnje dvije godine na čelu s HPS-
om i predsjednikom M. Kranjecom koji se zalagao za 
to da pčelari ne daju med u bescijenje nego da drže 
pristojnu cijenu, postigli da otkupljivači više ne mogu 
doći pčelaru i platiti za med koliko oni žele, već sada 
ipak pitaju: koliko košta. Dakle, to je kvalitetna razlika  
u zadnjih nekoliko desetljeća koja se promijenila u ko-
rist pčelara. Ali, na tome treba i dalje raditi.

HP: što je po vama onda sljedeća stepenica u odno-
su pčelar - otkupljivač?
- Mislim da će cijene meda u otkupu rasti iz razloga 
što neki otkupljivači nemaju dovoljne količine meda 
koje bi mogli plasirati. Uostalom, oni u svakoj udruzi 
imaju jednog ili dva pčelara koji sakupljaju med za njih,  
tako da otkupljivač samo dođe s kamionom na uto-
var. I meni je to bilo ponuđeno, međutim odbio sam 
ponudu. 

HP: što treba naglasiti pčelarima po pitanju otkupa?
- Treba slati poruku da prodaju svoje proizvode po pri-
mjerenoj cijeni koju će HPS istražiti, kao i podatak koji 
otkupljivač bolje plaća, te to slobodno objaviti. Iako su 
neki pčelari prisiljeni pošto-poto prodavati  svoje proi-
zvode  na takav način jer imaju veliki broj košnica i ne 
mogu toliku količinu meda prodati na kućnom pragu.

AK’ ZAGOREC NEKAJ IMA, MORA DA SE S TIM PO-
šTIMA!
HP: Na koji način stječete povjerenje kupaca i kako 
provodite marketinške aktivnosti?
- Dugo godina gradimo odnose s potrošačima pčeli-
njih proizvoda i stvaramo tržište. Iako svaka roba ima 

Isključivo su se orijentirali na prodaju na kućnom pra-
gu, dok otkupljivačima ne prodaju. Dogodilo im se 
samo jedanput da su oko 600 kg prodali otkupljiva-
ču. Isključivo su se orijentirali na prodaju na kućnom 
pragu, dok otkupljivačima ne prodaju. Dogodilo im se 
samo jedanput da su oko 600 kg prodali otkupljiva-
ču.
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NIKOLA VUJNOVAC JE U SVOJOJ TRIDESETOGODIŠNJOJ KARIJERI USPJEŠ-
NOG PČELARA I UZGAJIVAČA MATICA PRIMIO NEKOLIKO DESETAKA PRI-
ZNANJA, DIPLOMA, ZLATNIH ŽLICA, NAGRADA, MEDALJA.

G O S P O D A R S T V O

svoga kupca, da bi ju zadržali na tržištu imamo jednu 
konstantu – a to je da osiguravamo i njegujemo kvali-
tetu svojih proizvoda ispod koje ne idemo! Također se 
i oglašavamo putem medija, izlažemo na sajmovima, 
sudjelujemo na ocjenjivanjima meda – što je super pri-
lika da se potrošačima prikaže kvaliteta naših proizvo-
da i uživamo dobar ugled među postojećim konzumen-
tima meda koji nas reklamiraju usmenom predajom, pa 
nam svakim danom pristiže sve više kupaca.

SLATKI PUT POTROšAČU JE USPUT!

OD BRAšNA DO STOLA
Osim „klasičnih“ pčelinjih proizvoda gospođa Mira 
gostima priprema  i slatke kolače: paprenjake, mede-
njake i medne pite za koje su čuli čak i u Japanu, tako 
da je japanska televizijska ekipa 10 sati snimala Vuj-
novce u radu s pčelama; Nikolu na pčelinjaku, a Miru 
u pripremi slastica. Novinarima su se Vujnovci toliko 
dopali da su ih prikazali i u  promidžbenom materijalu 
za širenje svijesti o zdravoj hrani namijenjenom djeci 
školskog uzrasta u Japanu. 

A da je ovaj Put prava turistička atrakcija kontinental-
nog dijela Europe, 
potvrđuju i posjete 
stranih turista od 7 
do 77 godina, pri-
mjerice Švicaraca 
i mnogih mladih 
ljudi koji dolaze na 
Špancirfest te us-
put obiđu i Slatki 
put. Osim stranih 

gostiju, Vujnovce organizirano posjećuju i kolege pče-
lari iz cijele Hrvatske – od Osječko-baranjske, Karlo-
vačke, Bjelovarsko-bilogorske županije, kao i zdrav-
stveni djelatnici. Nadavno im je u posjetu bila i grupa 
defektologa koja se oduševila njihovom ponudom: od 
proizvodnog, degustacijskog, prodajnog, edukativnog 
i turističkog dijela.

HP: Kako će se Slatki put odraziti na gospodarstvo 
Hrvatske?
- Mislim da će se dobro odraziti na gospodarstvo 
Hrvatske iz razloga što sve ono što je HPS učinio u 
zadnjih nekoliko godina: od OPG-a do prodaje na 
kućnom pragu, u punom sjaju je prezentirano na 
Slatkom putu, tako da nije izostala i dobra ekonom-
ska računica. Također, pčelari trebaju biti svjesni da 
se počinje od prvog koraka, od prvog roja, i ne treba 
tu stati, već treba nastaviti raditi i kontinuirano razvijati 
kontinentalni turizam kroz pčelarstvo koje je izuzetna 
gospodarska grana gdje se ima puno toga za ponudi-
ti, poručio je Vujnovac.

HP: Kakva je bila ova pčelarska godina?
- Mi smo izvrcali oko 2 tone meda i zadovoljni smo 
prinosima. Bagrem je dobro medio, a čak se može-
mo pohvaliti da smo za razliku od Osječko-baranjske, 
Karlovačke i Sisačko-moslavačke županije izvrcali do-
sta meda, čak i više od drugih pčelara iz našeg druš-
tva, kazao je Vujnovac i naglasio da s obzirom na to 
da bagrem medi svega 14 dana (od toga efektivno 7 
do 8) pčelar se mora jako dobro pripremiti i ništa ga ne 
smije iznenaditi. Idealni vremenski uvjeti za medenje 
bagrema: bez vjetra, temperatura do 25 ºC, vlaga u 
zraku između 60 i 70 posto i rosna jutra!

Inače, Nikola se našalio kako neki pčelari svake go-
dine kažu da je ona prijašnja bila bolja, a da tekuća 
ništa ne valja, tako da određene priče treba uzeti s 
rezervom.

HP: Na kraju, što poručujete pčelarima za sljedeću 
sezonu?
- Preporučio bih pčelarima da sada u zimi, kada imaju 
vremena, idu na predavanja, skupove koje organizira-
ju pčelarske udruge, kao i da što više pažnje posveću-
ju stručnoj literaturi i znanju jer samo mudri, dovoljno 
stručno obrazovani i vrijedni pčelari imaju uspjeha, 
poručio je Nikola Vujnovac te svim pčelarkama i pče-
larima zaželio medonosnu i sretnu 2012. godinu!

Odlična promidžba pčelarstva krije se i na trasi Slat-
kog puta gdje je na atraktivnom položaju smješten 
OPG Vujnovac koji prolazniku i putniku namjerniku.
daje poseban ugođaj za opuštanje. Također je osigu-
ran prihvat gostiju po dogovoru, vođenje degustacija 
i pripravaka na bazi pčelinjih proizvoda, prezentacija 
uzgoja i držanja pčela, pčelinjih matica i dobivanja 
meda, cvjetnog praha, propolisa, matične mliječi, 
rojeva, a kao posebnost, moguća je i degustacija 
meda iz djevićanskog saća.

Kako bi postali prepoznatljivi morate za početak 
imati hrabrosti, ići na natjecanja, njegovati odnose sa 
prijašnjim potrošačima, oglašavati se putem medija i 
usmenom predajom, morate skrbiti za med, a ne ga 
čuvati u bačvama, tvrdi Nikola.
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Ivana Berg-Divald, 
mag. novinarstva, 
novinarka časopisa 
Hrvatska pčela

P
čelarska udruga „Lipa“ iz Koprivnice, Hr-
vatski pčelarski savez, Općina Hlebine, OŠ 
„Hlebine“ i Župa Sv. Katarine organizirali su 
11. prosinca u Hlebinama jubilarne XV. Hle-

binske susrete povodom Dana Sv. Ambrozija – pče-
larskog zaštitnika. 

Osim predsjednika Hrvatskog pčelarskog saveza 
Martina Kranjeca, brojnih pčelara iz cijele Hrvatske 
i njihovih gostiju, svečanost su svojim prisustvom 
uveličali i predstavnici Koprivničko-križevačke žu-
panije na čelu s pročelnikom Upravnog odjela za 
poljoprivredu, ruralni razvoj i turizam Denisom Mak-
sićem, kolege pčelari iz Mađarske – kao posebni 
gosti, te načelnik općine Hlebine Hrvoje Gaži sa 
svojom zamjenicom Božicom Trnski, koji je ujedno i 
otvorio manifestaciju.

Čast mi je i zadovoljstvo što su Hlebine od 1997. go-
dine prepoznate kao nacionalno svetište hrvatskih 
pčelara. Svima želim puno uspjeha u radu bez obzi-
ra na to što je ova godina bila sušna i slabomedna – 
kako za Vas tako i za nas koji se bavimo ratarstvom, 
te se nadam se da će nam vremenske prilike u novoj 
godini biti bolje i mednije, kazao je načelnik općine 
Hlebine Hrvoje Gaži.

Nakon svečanog otvorenja pčelarske izložbe uslije-
dila je povorka s pčelarskim zastavama i znamenji-
ma do crkve Sv. Katarine gdje je Svetu misu pred-

vodio varaždinski biskup mon. Josip Mrzljak koji 
je posebno pozdravio pčelare i blagoslovio darove 
koje nam pčela daje.

Među izlagačima, posebno je mjesto zaslužio pčelar 
Goran Danko koji je na prvim hlebinskim susretima 
1997. godine nosio zastavu svoje udruge PD „Va-
raždin“ u crkvu Svete Katarine na posvećenje, a po-
vodom 15. godišnjice slavlja u Hlebinama na prekra-
snom štandu je izložio proizvode iz vlastitog pčeli-
njaka. Iako je dobio brojna priznanja, u Hlebinama ih 
je postavio svega nekoliko. Ipak, posebno je izdvojio 
zlatnu medalju za bagremov med s ovogodišnjeg 
međunarodnog natjecanja iz Semiča, u Sloveniji. 
Osim meda, propolisa, cvjetnog praha, gvirca, me-
dene rakije... kao i većina pčelara proizvodi i prodaje 
pripravke koji jačaju prirodni imunitet– tzv. imunko, 
kojeg neki krivo nazivaju i kraljev med, pojašnjava 
Danko, jer imunko ne sadržava jedan od sastojaka 
kraljevog meda - matičnu mliječ, već je to mješavina 
meda, propolisa i cvjetnog praha. Osim toga, nudi i 
med s lješnjacima i bademima, za koji kaže da djelu-
ju kao afrodizijak, što su mu potvrdili brojni kupci. 

Ljudi kupuju med i prepoznaju kvalitetu. Prvo kupe 
malu staklenku da isprobaju i onda već sljedeću su-
botu dođu na moj štand po veliku teglu meda, po-
jasnio je ovaj varaždinski pčelar koji u dobroj godini 
izvrca između 1 500 do 2 000 kilograma meda, tako 

Jubilarni susret pčelara u Helbinama
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da bagrem prodaje po 40 kn/kg, kesten po 50 kn/
kg, a imunko od 350 grama po 50 kuna.

- Imunitet od malih nogu treba jačati pčelinjim proi-
zvodima, naglašava Goran Danko koji raspolaže sa 
100 pčelinjih zajednica, od kojih je proizvodno 70.

RETRO JE TREND
Katarina Vrban iz Koprivničkog Ivanca u Hlebinama 
je izložila Ivanečki vez – koji je osim izvornog hrvat-
skog podrijetla 2002. godine, dobio i status nema-
terijalne kulturne baštine Hrvatske, a Katarina ga 
dizajnira na platnu i time etiketira med. 

Osim što ima zlatne ruke i dizajnerskog talenta, gospo-
đa Vrban je vješta i u pripravljanju prefinog kremastog 
meda i raznih pripravaka. Tako je u Hlebinama izložila 
bagremov med s pistracijom, kremasti med s jagodom 
i običan kremasti med za koji od 2003. svake godine 
njezina obitelj osvaja Zlatne žlice i ima status šampio-
na na nacionalnom ocjenjivanju meda u Osijeku. 

No, to nije sve! Katarina je 2003. godine proglašena 
i prvom pratiljom najuzornije hrvatske žene? hrvat-
ske seoske žene, a na natjecanje ju je poslala Kopriv-
ničko-križevačka županija.

Osim „klasičnih“ pčelinjih proizvoda, Katarina Vrban 
na svom štandu već 25 godina čuva i pravo, prav-
cato blago - med iz 1927. godine, koji je punjen u 
Koprivnici. Interesantno je da je tada med, za koji 
se smatralo da je savršen proizvod, imao posebno 
dizajniranu bocu i vrlo trendovsku etiketu u odnosu 
na današnje vrijeme.

Ovaj med nikada nije otvaran i planiramo ga dati na 
analizu da vidimo je li se i što se promijenilo u ovih 
85 godina u medu, zaključila je Katarina Vrban.

Tako je i pčelar iz Bjelovara Vlado Obad, koji već za-
dnje tri godine osvaja zlatne medalje za bagremov 
med na ocjenjivanju meda u Osijeku, izložio bagre-
mov i livadni med, svijeće od voska, pelud, propolis 
i medne mješavine. 

Kao posebni gosti u Hlebine su došli i članovi pče-
larskog reda Sv. Ambrozija iz Mađarske – Janoš, 
Magdalena i Jošek, koji je, saznajemo, rodom iz 
Novog Sada. Iako žive u Mađarskom Marcaliju (juž-
no od Balatona), oduvijek održavaju prijateljske od-
nose s hrvatskim pčelarima i ne predstavlja im pro-
blem dva puta godišnje posjetiti svoje susjede, pa 
tako sa zadovoljstvom već osam godina, u kolovozu 
i prosincu, dolaze u Hlebine.

Kako nam je pojasnio gospodin Janoš, u Mađarskoj 
ima oko 15 tisuća pčelara, milijun pčelinjih zajed-
nica, a u dobroj godini se proizvede oko 20 tisuća 
tona meda, od čega se izveze 15 tisuća tona – u 
Njemačku, Francusku, Italiju, Švicarsku, Veliku Bri-
taniju i druge zemlje. 

Osim po ljubavi prema pčelama, Mađarska je slična 
Hrvatskoj i po vrstama meda, pojasnili su mađar-
ski pčelari, jer je granica koja nas dijeli s pčelarske 
strane zapravo simbolična.  Pa tako i u Mađarskoj 

U organizaciji Hrvatskog pčelarskog saveza, 
pčelarskog društva iz Koprivnice i Zagreba, 7. 
prosinca 1997. godine na blagdan Sv. Ambrozija 
održan je pčelarski sastanak u Hlebinama gdje je 
velečasni Ivan Novosel, na inicijativu gospodina 
Kebeta, na misi u crkvi Sv. Katarine izložio kip Sv. 
Ambrozija i istaknuo njegovu ulogu u životu pče-
lara i njihovih pčela. S obzirom na to da se skup 
i pčelarska izložba, na kojem je sudjelovalo 500 
pčelara iz cijele Hrvatske, održao u društvenoj 
dvorani pored Galerije, i udruga umjetnika naive 
na temu pčela izložila je svoje slike te nastavila 
dobru suradnju s pčelarima.
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prevladava bagremov med, zatim slijedi med od 
lipe, kestena, suncokret i nešto ciganskog perja. 
Dok su za cijene meda kazali da one stalno variraju 
jer se u Mađarskoj trenutno odvijaju velike promjene. 
Naime, naglasili su da profesionalni pčelari uzimaju 
maha.

Kulturno – umjetnički dio manifestacije otvorio je Sti-
pan Kovačić, dr. med. koji je na izuzetno zanimljiv 
način prezentirao kako su Hlebine postale nacional-
no svetište hrvatskih pčelara. 

Predsjednik Hrvatskog pčelarskog saveza Martin 
Kranjec, nakon što je pozdravio sve prisutne i po-
hvalio izlaganje Stipana Kovačića, koji nas uvijek 
oduševi svojim znanjem, kazao je da se nada kako 
će nam Sveti Ambrozije dati mudrosti i snage za 
daljni uspješan pčelarski rad, pogotovo sada kada 
smo pred vratima EU.

- Već imamo 127 udruga unutar naše krovne institu-
cije i dalje  ćemo se zalagati, kako mi to figurativno 
kažemo – boriti na jednom bojištu koji se zove i po-
litika i privreda i trgovina. Stoga, želja mi je da opsta-
nemo i da se pred vratima EU ne zaustavimo, nego 
da i tamo nađemo svoje mjesto pod suncem, kazao 
je Kranjec i pčelarima poželio mednu 2012. godinu.

Prisutnima se na kraju obratio i pročelnik Uprav-
nog odjela za poljoprivredu, ruralni razvoj i turizam 
Denis Maksić s obećanjem da će Županija i dalje 
nastaviti pomagati pčelarima jer su ovakvi susreti 
prilika da se u međusobnom druženju povežu, ali 
i educiraju pčelari iz Hrvatske i inozemstva. Osim 
toga, pokazatelj dobre organizacije pčelara je što se 
svake godine povećava broj zainteresiranih izlagača 
i posjetitelja, zaključio je pročelnik Maksić.

Bili smo izuzetno počašćeni dolaskom tadašnjeg 
ministra poljoprivrede i šumarstva Republike Hrvat-
ske mr. Zlatka Dominikovića, kao i drugih visokih 
uglednika iz državnih i stručnih krugova. Zadivljen 
razgledavanjem svega izloženoga ministar je izra-
zio svoje mišljenje: „Gledajući ovo, tvrdim da od 
sada više ništa neće biti isto.“ – citirao je Kovačić 
tadašnjeg ministra poljoprivrede i napomenuo da 
se iste godine u pčelarskom listu „Hrvatska pčela“ 
nametnuo zaključak kako bi bilo dobro da se ova-
kav susret ponovi svake godine u Hlebinama kao 
hodočasničko pčelarsko proštenje svih pčelara na 
razini Hrvatske. I bi tako!
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Čistac, pčelinji cvijet (Stachys L.)
Matija Bučar, prof, 
pčelar iz Petrinje

M E D O N O S N O  B I L J E

R
od čistac je po broju vrsta jedan od najve-
ćih rodova usnača. To su jednogodišnje ili 
višegodišnje, zeljaste biljke, gole ili obrasle 
svilenastim dlakama. Listovi su sjedeći ili 

na peteljkama, većinom pravilno "narovašenog" do 
pilastog, rjeđe cjelovitog ruba. Cvjetovi ljubičaste, 
crvene ili žute boje su također sjedeći ili na vrlo 
kratkim stapkama, skupljeni u pršljenasto raspore-
đene klasate cvatove u pazušcima listova ili na vrhu 
stabljike. Čaška je zvonasta, sa pet zubaca. Vjenčić 
se sastoji od ravne ili malo savijene cijevi, koja ma-
nje-više viri iz čaške te dvousnatog oboda. Gornja je 
usna cjelovita ili dvorežnjasata, malo savijena prema 
gore, izvana dlakava. Donja je usna široka i trore-
žnjasta. Srednji je režanj velik, cjelovitog ruba ili sa 
dva režnjića.

šumski čistac (Stachys sylvatica), ljekoviti čistac 
(S. officialis), planinski čistac (S. alpina) i usprav-
ni čistac (S. recta), biljke su proplanaka i šumskih 
čistina, sjenovitih i šumovitih dolina, ali rastu i uz 
potoke od  nizinskog do pretplaninskog područja. 
Na okopavinama i njivama, uz potoke i rijeke raste 
močvarni čistac (S. palustris) i jednogodišnji čistac 
(S. annua). Pojedine vrste koriste se u hotikulturi za 
izradu kamenjara.

Nisam nabrojao sve vrste ovog roda, ali kakva bi bila 
slika naše medonosne flore bez ovih odličnih medo-
nosnih biljaka koje rastu na cijelom prostoru Hrvat-
ske u veoma različitim biljnim zajednicama ? Stoga 
s puno razloga ovoj biljci pripada lijep, narodni naziv 
- pčelinji cvijet.

Za pčelarstvo najveće značenje imaju vrste koje rastu 
u sastavu travnjačkih kamenjara koji zauzimaju velika 
prostranstva submediteranskog područja, primor-
skog zaleđa i Like. U zajednice sitne busike raste 
germanski ili vučji čistac (S. germanica) i vunenasti 
čistac (S. lanata). U sastavu travnjačke zajednice mu-
rave, raste kosi čistac (S. obliqua), a na kamenajrima, 
grmljem obraslim obroncima, uz rubove šuma ili kao 
korov raste bodljasti čistac (S. spinulosa) i kaduljasti 
čistac (S. salviifolia). Ove vrste roda čistac cvatu od 
lipnja do rujna. Dnevni prinosi u primorskom zaleđu 
i Lici mogu iznositi do 6 kg po košnici.

Brojne se vrste velikog roda čistac koriste u travar-
stvu, u liječenju svih mogućih bolesti i oboljenja, a 
najuspješniji su kao sredstvo za zacjeljivanje rana, 
diuretici i tonici. Sadržavaju, između ostaloga, be-
tulinsku i ružmarinsku kselinu, D-kamfor, delfinidin, 
rutin i treslovine.
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Članovi 'Radilice' poklonili med Reziden-
ciji Družbe isusovaca u osijeku

Povodom svetkovine zaštitnika pčelara Sv. Ambrozi-
ja članovi Udruženja pčelara Slavonije i baranje Ra-
dilica iz Osijeka, točnije Milan Kramer i Jozo Stuhli, 
poklonili su 70 kilograma meda Rezidenciji Družbe 
isusovaca u Osijeku. 

Donaciju je 7. prosinca u ime Udruženja uručio pred-
sjednik Andrija Grbeša, koji je tom prigodom istaknuo 
kako članovi Radilice imaju dugogodišnju suradnju s 
Isusovcima u Osijeku, te su im kao znak pažnje prema 
svom zaštitniku Sv. Ambroziju odlučili pokloniti med. 

Mednu donaciju je primio pater Ignacije ćižmeši-
ja, te je tom prigodom naglasio da su Isusovci veliki 
potrošači meda, ne samo u zimskim mjesecima već 
tijekom cijele godine.

Članovi UP SiB Radilica kontinuirano djeluju huma-
nitarno i doniraju med od 2003. godine, napomenuo 
je Milan Kramer, koji je ujedno i pripremio ovaj tekst 
i fotografiju za "Hrvatsku pčelu".

Ivana Berg-Divald

Zagrebački pčelarski savez donirao više od 
50 kilograma meda u humanitarne svrhe!
Koordinator Zagrebačkog pčelarskog saveza za 
humanitarne akcije Josip Križ i tajnik Zagrebač-
kog pčelarskog saveza Dario Frangen 9. prosinca 
osobno su dostavili medene donacije u prostorije 
organizatora humanitarne akcije "Radost Božića" 
te su gostovali u eteru Radio Velike Gorice - na 
94,9 Mhz.

Na inicijativu Hrvatskog pčelarskog saveza, Za-
grebački pčelarski savez u suradnji sa PU „Turo-
polje“ iz Velike Gorice odazvao se humanitarnoj 
akciji „Radost Božića“, koju su organizirali naci-
onalna radijska mreža TOTALNI FM - Radio Velika 
Gorica i Centar za socijalnu skrb. 

Kako bi barem malo uljepšali blagdane mališani-
ma i njihovim obiteljima slabijeg imovinskog sta-
nja, zagrebački pčelari iz 5 pčelarskih udruga: žPD 
„Maja“, PU „Degenija“, PD „Lipa“, PU „Zagi“ i PU 
„Pčela“ - pod okriljem Zagrebačkog pčelarskog 

saveza i pčelari PU „Turopolje“ iz Velike Gorice, u 
samo dva dana prikupili su više od 50 kilograma 
meda za 24 obitelji sa 80-ero djece s područja op-
ćina Pokupsko, Kravarsko i Orle.

Organizatori akcije „Radost Božića“ nisu tražili 
novac, već su naglasili da su dobrodošle donaci-
je isključivo u hrani, prehrambenim ili kozmetičkim 
proizvodima (brašno, sol, šećer, ulje, tjestenina, so-
kovi, čokolada, keksi, konzerve, zimnica, čaj, šam-
pon, sapun, vlažne maramice i sl.) tako da će svaka 
obitelj dobiti veliki paket proizvoda na poklon.

S Radio Velike Gorice priopćili su da se zahvalju-
ju Hrvatskom pčelarskom savezu, Zagrebačkom 
pčelarskom savezu i PU „Turopolje“ na velikoj 
donaciji koja je prikupljena u jako kratkom vreme-
nu, i nadaju se budućoj dobroj suradnji.

Također su naglasili da nije važno koliko dajete - 
nego da darujete od srca, pa makar to bila i neka 
sitnica!

Ivana Berg-Divald
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Udruga pčelara „Lipa“ Pazin, Turistička zajednica središnje Istre, Pučko otvoreno učilište Pazin, pod 
pokroviteljstvom Istarske županije i Grada Pazina organiziraju manifestaciju 

7.  DANI MEDA PAZIN 2012
24 – 25 (petak i subota) veljača 2012.

Manifestacija se održava u Pazinu, u prostoru „Spomen Doma“

Posebnu pozornost posvećujemo mladima kroz sljedeće aktivnosti:
odgojno - edukativna akcija u vrtićima i nižim razredima osnovnih škola na području čitave županije, •	
i organizirani posjet izložbi,
raspisan natječaj u osnovnim školama na području Istarske županije za literarne i likovne radove na •	
temu pčela i pčelarstva.

Na samoj manifestaciji tradicionalno izdvajamo:
prodajnu izložbu pčelinjih proizvoda,•	
međunarodnu izložbu pčelarske opreme,•	
izložbu dječjih radova,•	
stručno – znanstveni skup.•	

Zbog velikog interesa izlagača, a limitiranog prostora, posebno molimo izlagače opreme da se jave što 
prije (zaključno do 6. veljače 2012. godine ) kako bi mogli predvidjeti veličinu i oblik izložbenog prostora 
s obzirom na karakter opreme. Izlagači koji su do sada izlagali na našoj izložbi ostvaruju prednost, ako 
se jave do 23. siječnja 2012. godine.

Sve obavijesti i prijave mogu se dobiti na mob. 098/254-426 - Ranko Anđelini, predsjednik Udruge pče-
lara „Lipa“ Pazin ili na e-mail: andjelini@hi.t-com.hr  i Željko Ravnić mob: 098/435-062 ili na 
e-mail: zeljko.ravnic@gmail.com, kao i na internet stranici: www.lipa-pazin

Vladimir Bilek postao zastupnik u Hrvat-
skom saboru! 

Hrvatski pčelarski savez ponosno objavljuje da je 
nakon provedenih parlamentarnih izbora 4. prosinca 
2011. potpredsjednik Hrvatskog pčelarskog save-
za Vladimir Bilek postao zastupnik u Hrvatskom 
saboru - kao predstavnik nacionalne manjine Čeha i 
Slovaka u Republici Hrvatskoj.

S obzirom na to da je Vladimir Bilek potpredsjednik 
Hrvatskog pčelarskog saveza, ovo je ujedno i veliki 
uspjeh za hrvatsko pčelarstvo i hrvatske pčelare.

Osim toga, Vladimir Bilek obnaša brojne javne funk-
cije. Član je upravnog odbora Češke besede Daru-
var, član predsjedništva manjinskog vijeća Bjelovar-
sko-bilogorske županije, dopredsjednik Hrvatskog 

pčelarskog saveza, predsjednik Udruge uzgajivača 
matica i član Upravnog odbora Hrvatske poljopri-
vredne komore u kojoj vodi sektor pčelarstva.

Na vlastitom OPG-u uzgaja 450 pčelinjih zajednica 
od kojih dobiva oko 16 tona meda godišnje. Spe-
cijalizirao se za uzgoj pčelinjih matica, kojih uzgoji i 
proda 2 500 godišnje.

Ivana Berg-Divald
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Pčelarima znanja nikad dosta      
  
PU „Kadulja“ Metković organizirala je 26. studenog 
2011. godine u Zgradi političkih stranaka u Metkovi-
ću predavanje za pčelare svoje i ostalih udruga, kao  
i  za građane konzumente pčelinjih proizvoda. 

Predavanje je održao mladi stručnjak za apiterapiju 
Božo  Radić, dr. med. iz Zagreba, na  temu  „Utjecaj 
pčelinjih proizvoda na ljudsko zdravlje“. 

Iako su nekoliko dana prije u Splitu na „Dalmatini“  
mnogi pčelari mogli prisustvovati  velikom  broju po-
učnih i korisnih  predavanja, ovom prilikom, s  obzi-
rom da je tema bila interesantna i pčelarima i građa-
nima, prisustvovao je veliki broj posjetitelja.

Na samom početku predavanja liječnik Radić je na-
glasio vrijednost pčelinjih proizvoda za ljudsko zdrav-
lje, s osvrtom na propolis, pelud, matičnu mliječ i 
pčelinji otrov. Ovom prilikom istaknuo je  veliku  važ-
nost i ljekovitost propolisa kao prirodnog antioksi-
dansa, koji pomaže kod jačanja imuniteta, liječenja 
dišnog sustava. Govorio je i utjecaju propolisa na 
moždane stanice, probavni sustav kod  anemija  za-
jedno sa peludom, kod sprječavanja oštećenja srca 
i jetre, ubrzavanja zacijeljenja rana kod povreda te 
opeklina na koži i sluznici. Osim toga, osvrnuo se i 
na  ništa manje značajne  proizvode, kao što su ma-
tična mliječ, pelud i  pčelinji otrov. Tako da se moglo 
čuti dosta  interesantnih i korisnih informacija.

Nakon održanih predavanja  pčelara i osoba koje kon-
zumiraju pčelinje proizvode, uvaženom stručnjaku po-
stavljeno je dosta pitanja, na koja je isti sa zadovolj-
stvom odgovorio te posjetiteljima ponudio konzumaci-
ju proizvoda tvrtke „Hedera“ iz Stobreča.

S obzirom na pitanja  i zainteresiranost  posjetitelja 
smatram  da smo izabranom tematikom zaintrigira-
li sve prisutne,  a i sam predavač nije krio  zadovolj-
stvo  posjećenošću i  zainteresiranošću gostiju.

Na kraju možemo zaključiti da su pčelarska preda-
vanja uvijek poučna i interesantna, ma koliko god 
bila ponavljana.

Darko Dominiković

Proslava svetog Ambrozija
PU „Kadulja“ Metković je 11. prosinca 2011. godine  uz 
prisustvo šesdesetak pčelara i gostiju organizirala pro-
slavu zaštitnika pčela i pčelara Sv. Ambrozija. Svečano 
okupljanje je započelo ispred crkve Sv. Nikole u Metko-
viću, nakon čega se organizirano krenulo na misu koja je 
bila upriličena povodom našeg pčelarskog  zaštitnika. 

Svetu misu je održao don Senko Antunović, te se 
tijekom propovjedi osvrnuo na važnost, marljivost i 
vrijednost pčela za zajednicu, kao i povezanost Sv. 
Ambrozija s pčelama u ranoj mladosti, da bi na sa-
mom kraju poželio sreću i što bolji uspjeh pčelarima 
u narednom periodu, a onima koji su nas napustili  
zahvalio na njihovoj brizi za života. 

Po završetku mise okupili smo se u Restoranu  „Adria“ 
u Metkoviću, gdje su osim pčelara udruge prisustvo-
vali uvaženi gosti: pročelnik ureda za gospodarstvo 
Dubrovačko-neretvanske županije Ivica Prović,  pro-
čelnik  ureda  za društvene djelatnosti Grada Metko-
vića Milorad Dodig, županijski  veterinarski inspektor 
Milivoj Dominikovič, doktori veterinarske medicine 
Branko  Ilić i Zdravko  Granić,  predstavnica PU „Pla-
nika“ iz Ploča Lidija Zekulić, iz PU „Mandarina“ Tadi-
ja Glavinić, PU “Pčela“ Čapljina - Davor Milanović, 
PU „Brćanska  kadulja“ Čitluk - Miro Ostojić, PU „Ka-
dulja" Ljubuški - dopredsjednik Zdravko Miličević.

Zbog obveza, uz ispriku, skupu nisu mogli prisustvo-
vati - župan Nikola Dobroslavić, bivša županica Mira  
Buconić, gradonačelnik Metkovića Stipe Gabrić i  
predsjednik PU "Vrijesak" iz Vrgorca Željko Majić. 

Uz dobrodošlicu je na samom početku sve prisut-
ne pozdravio predsjednik Udruge Mario Bajo i svim  
okupljenima zaželio ugodno druženje.

Uz već dobro poznati menu kuće, od suhomesnatih  
proizvoda do pečenja i kapljicu dobrog vina, započe-
lo je druženje koje je trajalo do kasnih večernjih sati.

Uz ugodno društvo, pjesmu i  nekoliko pića na trenu-
tak su zaboravljeni  svi  problemi  koji  su nas mučili 
tijekom prošle  godine, u nadi da će sljedeća godina 
biti bolja, kako za pčelu tako i za pčelara.

Na samom kraju kolegama icijenjenim gostima po-
dijeljeni su novogodišnji darovi: kalendar, upaljač 
i olovka s logom udruge. Rastali smo se u želji da 
predstojeći blagdani proteknu u ugodnom i veselom 
raspoloženju, a sljedeća godina bude medna za pče-
lu i pčelara.

Darko Dominiković
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7. Dani meda u Jastrebarskom
Pčelarsko društvo „Lipa“ iz Jastrebarskog već tra-
dicionalno, uoči Dana grada, 13. studenog održava 
dane meda. Ovo su bili 7. po redu Dani meda koji su 
pod pokroviteljstvom Ministarstva poljoprivrede ribar-
stva i ruralnog razvoja RH i grada Jastrebarskog još 
jednom prezentirali pčelarstvo i pčelinje proizvode od 
Žumberka  do Pisarovine. Kao i svake godine, izložba 
je bila prodajnog karaktera gdje su potrošači mogli ra-
zgledati proizvode, pribor i košnice stare 100 godina. 

Osim 25 članova PD „Lipa“ koji su izložili i prodavali 
med i medne proizvode, Dane meda i samu izložbu 
posjetilo je oko 2 tisuće građana, a najviše nas ve-
seli posjet 300 djece dječjeg vrtića „Radost“, gdje 
smo ih upoznali sa pčelama, pčelinjim proizvodima 
(medom, propolisom, cvjetnim prahom, medom u 
saću, matičnom mliječi te kolačima na bazi meda) 
i darivali. Tako je svako dijete na poklon dobilo ča-
šicu meda, bombona te domaćih medenjaka. Ovom 
prilikom se zahvaljujem mališanima dječjeg vrtića 
koji svake godine posjete Dane meda i  najveća su 
nam nada - kao budući i potencijalni pčelari, ljubitelji 
meda i drugih pčelinjih proizvoda.

Da ovi dani nisu samo Dani meda u Jastrebarskom, 
već i Dani udruga Zagrebačke županije, kao i svake 
godine, dokazali su velikom posjećenošću naše izlož-
be i zagrebački kolege koji su se prezentirali proizvo-
dima i nagradama svojih pčelara. Osim toga, med koji 
su izlagali u Jastrebarskom poklonili su u humanitarne 
svrhe - Crvenom križu i Caritasu župe Jastrebarsko. 

Stoga se pčelari „Lipe“ iz Jastrebarskog zahvaljuju 
svim udrugama Zagrebačke županije (njih sedam) 
na ovoj humanitarnoj gesti i dobroj suradnji. Tako-
đer, smatramo da imaju najbolje organizirane udruge 

u Zagrebačkoj županiji, što dokazuju mnoge manife-
stacije, predavanja, posjete sajmovima i druženja. 

Na kraju, zahvaljujemo Zagrebačkoj županiji, gos-
pođi Ivanki Bišćan koja je svojim savjetima i radom 
uvijek spremna pomoći udrugama Županije. Poseb-
na zahvala i Ministarstvu poljoprivrede, ribarstva i 
ruralnog razvoja koje je prepoznalo rad našeg pče-
larskog društva, te gradu Jastrebarskom na čelu s 
gradonačelnikom Mihaelom Zmajlovićem, koji prati 
rad pčelara i velika im je podrška u radu i prezentira-
nju pčelarstva te grada Jastrebarskog.

PD „Lipa“ iz Jastrebarskog 18. veljače 2012. orga-
nizira put u Beograd. na svjetski kongres pčelarstva 
Apimondia. Svi zainteresirani mogu se javiti pred-
sjedniku društva Darku Vancašu: 091/592-2470. 

Pčelari PD „Lipa“ svim pčelarkama, pčelarima i hr-
vatskim građanima žele sretne Božićne blagdane, 
kao i 2012. godinu. 

Lijep pozdrav iz mednog Jastrebarskog! 

Darko Vancaš, predsjednik

Istarski pčelari proslavili sv. Ambrozija
Po prvi puta pčelari Istre su 7. prosinca prošle godi-
ne obilježili svog zaštitnika Svetog Ambrozija. U 17 
sati okupili su se u Boljunu, podno Učke, gdje je u 
mjesnoj crkvi Svetog Jurja misu predvodio župnik 
i pčelarski početnik Ilija Pavlović. U propovijedi je 
istaknuo poštivanja Svetog Ambrozija prema pče-
li, te kako je pčelinju zajednicu smatrao modelom 
skladne zajednice koja predstavlja sve što je sveto, 
pobožno i religiozno. Istaknuo je ulogu pčele u pri-
rodi, te ulogu pčelara za održanje pčela, sada po-
sebno kada su uvjeti samostalnog opstanka pčelinje 
zajednice u prirodi veoma teški.

Nakon misnog slavlja nastavljeno je druženje pčelara 
uz domjenak u prostorijama podruma gospodina Zor-
ka Ivića iz Belaja. U prigodnim riječima izražene su po-
hvale za ovaj susret sa željom da se nastavi i sljedeće 
godine, i to uvijek na dan kada se slavi Sv. Ambrozije.

Na susretu je pokrenuta inicijativa da istarski pče-
lari i udruge preuzmu obavezu da pčelinjim voskom 
doniraju Školu za odgoj i obrazovanje iz Pule. Školu 
polazi 90 učenika s poteškoćama s područja Istre. 
Radni odgoj im je veoma zastupljen, a vosak, do ko-

jeg inače teško dolaze, poslužit će im za izradu ra-
znih predmeta, jer se time bave već duži niz godina.

Vosak, a i med, prikupit će se po udrugama i uručiti 
im ga na Danima meda u Pazinu kada će doći u po-
sjetu. Dane meda učenici te škole posjećuju redovito 
svake godine.

Na susretu se okupilo pedesetak pčelara iz svih 
istarskih udruga i to iz Pule, Labina, Buzeta, Pazina, 
Poreča i Buja. 

Arduino Bubola
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Aktivnosti  udruge  pčelara  „Zrinski“  iz  
Slavonskog  Broda
Udruga pčelara „Zrinski“ iz Slavonskog Broda orga-
nizirala je krajem 2011. godine niz manifestacija čiji je 
cilj - popularizacija pčelarstva, te poticanje na veću 
konzumaciju meda i drugih pčelinjih proizvoda.

Tako su krajem listopada tradicionalno održani i 
„Dani meda“ na Trgu Ivane Brlić Mažuranić u Sla-
vonskom Brodu. Na izložbeno-prodajnim štandovi-
ma pčelari su predstavili svoj med i druge pčelinje 
proizvode. Svi zainteresirani građani mogli su doznati 
o svojstvima i odlikama pojedinih vrsta meda te blago-
tvornim učincima pčelinjih proizvoda i njihovoj upotrebi.
U nedjelju 6. studenog 2011. godine Udruga pčelara 
„Zrinski“ organizirala je 6. međužupanijsko ocjenji-
vanje meda. Nakon opsežne pripreme i prikupljanja 
uzoraka, ocjenjivanje je održano u prostoru srednje 
škole „Matija Antun Reljković“ u Slavonskom Brodu.
Prikupljeno je 58 uzoraka iz Brodsko-posavske, Vuko-
varsko-srijemske i Dubrovačko–neretvanske  županije. 
Sve odlike svakog pojedinog meda ispitivala je i ocjenji-
vala ekipa iskusnih ocjenjivača i poznavatelja meda.

Konačni rezultati proglašeni su 25. studenog na 16. 
Katarinskom sajmu u Slavonskom Brodu. 
Najbolje ocijenjene vrste meda sa 24,3 boda:

med od bagrema Nikole Agelića•	  iz mjesta Vr-
banja (Vukovarsko-srijemska županija);                   
cvjetni med Ivana živića•	  iz mjesta Sredanci 
(Brodsko-posavska županija);
med od kestena OPG-a Knežević•	  iz Šiškovaca 
(Vukovarsko–srijemska županija).

Predsjednik Udruge pčelara „Zrinski“ prof. dr. sc. Stje-
pan Aračić za najbolje ocijenjene vrste meda uručio je 
pčelarima „Pčelice Kate“ i diplome zlatnog obilježja.

Podijeljeno je još 30 zlatnih, 22 srebrene i 3 brončane di-
plome. Ovako veliki broj dodijeljenih diploma ukazuje na 
izuzetno visoku kvalitetu meda sa slavonskih područja.

Po običaju je i ove godine Udruga pčelara „Zrinski“ ak-
tivno sudjelovala na 16. Katarinskom sajmu obrtništva 
malog i srednjeg poduzetništva, kojeg je ove godine 
posjetilo 20 tisuća posjetitelja u četiri dana. Na lijepo 
uređenom štandu zaustavljali su se mnogi posjetitelji, 
razgledavali pčelarsku opremu, razgovarali o pčelama, 
pčelinjim proizvodima, problemima u pčelarstvu, kako 
početi pčelariti i drugim zanimljivim temama.
Sve ove manifestacije pokazale su se kao pun po-
godak u promicanju pčelarstva Brodsko–posavske 
županije. 

Ivan Živić
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O G L A S I

Prodajem sjeme facelije iz 2011. godine. Mogućnost 
dostave pouzećem.
Tel. 042/714-227; GSM. 098/1680-915

Prodajem med od bagrema i propolis.
Tel. 048/718-661
Prodajem 10 zajednica iz 7-okvirnih AŽ nukleusa sa 
mladim maticama te prodajem TAM 130 t11 kom-
pletno uređen za 84 AŽ košnice.
GSM. 095/812-9113

Kupujem prešu za satne osnove, po mogućnosti LR 
ili sličnih dimenzija.
GSM. 091/797-68-46
Prodajem med od bagrema i kestena, pelud i pro-
polis. Glina.
GSM. 098/686-285; 098/628-198

Prodajem pčele na LR okvirima iz 5 okvirnih nukleusa.
GSM. 099/512-5025

Kupujem propolis.
GSM. 098/429-077

Prodajem AŽ-standard i AŽ-grom lipove okvire, 
2.5 kn/kom. Ludbreg.
GSM. 098/356-023

Prodajem nove LR košnice po 350 kn, okvir LR za 3 
kn, antivaroznu podnicu za 50 kn, nastavak 50 kn, 
podnica za sakupljanje cvjetnog praha 100 kn, ručna 
inox vrcaljka s 6 okvira za 1800 kn, pogače obične 
po 10,5 kn i stimulative po 11 kn.
GSM. 091/541-2186

Prodajem 1000 kg meda od bagrema i 300 kg pla-
ninske livade, 30 kn/kg.
GSM. 091/730-1598

Prodajem VW-T4, 2.5 TDI, 2000. godište, zatvoren, 
3 putnika i teretni prostor. Registriran do 10./2012. 
Može zamjena za LR košnice sa ili bez pčela.
GSM. 095/536-0504

Kupujem prikolicu za prijevoz pčela pogodnu za 
traktorsku vuču.
Tel. 034/436-231

PETAR BALEN (1958-2011) 
Nakon kratke bolesti 3. prosinca 2011. godine preminuo je Petar Balen, jedan od utemeljitelja viteškog 
pčelarskog Reda sv. Ambrozija.

Rođen je 11. veljače 1958. go-
dine u Vlatkovcu kod Čaglina. 
Nakon osnovne škole u Čaglinu 
školovanje nastavlja u Elektro-
tehničkoj školi u Novoj Gradiš-
ci. Zapošljava se u Zagrebu, u 
tvornici „Nikola Tesla“, a zatim 
u Požegi u tvrtki T-com, gdje je 
radio sve do 2006. godine kada 
postaje profesionalni pčelar i 
dopredsjednik pčelarske udru-
ge Zlatna dolina.  
Hrabro je vjerovao u sebe kada 
je tijekom okrutnih privatizacijskih 
dana postao pčelar. Uporno je 
učio i tražio najbolje - da od svojih 
pčelinjih partnerica i kroz ovu dje-
latnost osigura dostojan život za 
svoju obitelj. Ubrzo je to i posti-
gao, seleći pčele tijekom sezone 

od Lonđe do Dunava i Une, od Kneževih vinograda, Papuka i Psunja do Zrinske gore i natrag.  
Osim toga, uvijek je imao vremena i za druženje sa svojim pčelarskim kolegama. Tako ga se moglo 
vidjeti na zajedničkim aktivnostima u Požegi, po Slavoniji, Zagrebu, na Jadranu; Selcu, Malinskoj, Loši-
nju, Unijama, u Austriji i Sloveniji, ali samo ako je to nosilo i nova znanja i iskustva pčelarskih vještina.  
Nažalost, iznenadna smrt prekinula je njegov već postignuti san o životu od pčelarstva. 
Uz ožalošćenu obitelj, 6. prosinca 2011. godine Peru je došlo ispratiti mnoštvo prijatelja, a mi smo se 
od njega u tuzi i nevjerici oprostili riječima zahvale.

Nedostajat će nam njegovo britko donošenje zaključaka, kao i upornost da rad u požeškom pčelarstvu 
ne prepustimo onima koji to ne zaslužuju. Svojim je vrijednim pčelarenjem zadobio uvažavanje svih 
kolega diljem zemlje. 
Laka mu bila hrvatska gruda.

Davorin Krakar
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Članovi Hrvatskog pčelarskog saveza plaćaju članarinu preko pčelarskih udruga u iznosu od 
225,00 kuna, u što je uključeno i dobivanje časopisa. Pretplata samo za časopis Hrvatska pčela 
iznosi 270,00 kuna, a za inozemstvo 39,00 EURA. Cijena pojedinog broja za Hrvatsku iznosi 30,00 
kuna. Časopis izlazi u 11 brojeva, u nakladi od 4.200 primjeraka. Pretplata se tijekom godine ne 
može otkazati, a prima je Hrvatski pčelarski savez na broj žiro-računa 2484008-1100687902. 
Tiskara je "Grafika Markulin".

Upute za pripremu komercijalnih oglasa
Komercijalni oglasi moraju biti grafički pripremljeni i u pdf formatu dostavljeni najkasnije do 10. u mje-
secu. 
Cijena oglasa:
1/1  (16x24 cm) 4.200,00 kn  
1/2   (16x12 cm) 2.500,00 kn  
1/3              (16x7,5 cm) 1.800,00 kn   
1/4 (16x6 cm, 8x12 cm) 1.300,00 kn
1/8 (5x8 cm) 650,00 kn     

Popust na komercijalne oglase: 4x oglas -10%; 5-8x oglas -20%; 9-12x oglas -30%
Za sadržaj oglasa odgovaraju oglašivači.

Upute za pripremu malih oglasa građana
Mali oglasi moraju biti dostavljeni najkasnije do 10. u mjesecu za objavu u sljedećem broju ča-
sopisa.  Svaki član HPS-a i pretplatnik na časopis ima pravo iskoristiti jedan besplatni mali oglas 
godišnje. Svi sljedeći mali oglasi naplaćuju se 4,00 kune po riječi, a oglas mora sadržavati najma-
nje 10 riječi.

Upute za pripremu tekstova za objavu u časopisu Hrvatska pčela
Rukopisi i fotografije za objavu u časopisu primaju se najkasnije do 10. u mjesecu, te se nakon 
objave ne vraćaju. Autorski honorari plaćaju se po jednoj kartici, koja sadržava 1.450 znakova, u 
iznosu od 75,00 kuna/kartici. Za sadržaj tekstova odgovaraju sami autori. Ostali mediji koji preu-
zimaju tekstove, obavezno moraju navesti izvor informacija.

I N  M E M O R I A M

DOBROVOLJNI PRILOZI HRVATSKOM PČELARSKOM SAVEZU U 2011. GODINI
Franjo Rendulić, Zagreb, autorski honorar za broj 1 Hrvatske pčele - 243,75 kuna 
Milan Kramer, Osijek, autorski honorar za brojeve 1, 4 i 11 Hrvatske pčele - 726,75 kuna
Šime Pavić, Zadar, autorski honorar za broj 1 Hrvatske pčele - 273,75 kuna
Darko Milinović, Konjšćina, autorski honorar za broj 1 Hrvatske pčele - 127,50 kuna
Darko Dominiković, Metković, autorski honorar za brojeve 1 i 3 Hrvatske pčele - 330,00 kuna
Augustin Benko, Varaždin, autorski honorar za broj 2 Hrvatske pčele - 201,00 kuna
Arduino Bubola, Novigrad Istarski, autorski honorar za broj 3 Hrvatske pčele - 132,75 kuna
Marijan Kostelac, Otočac, autorski honorar za broj 4 Hrvatske pčele - 120,75 kuna
Antun Dalšašo, Našice, autorski honorar za brojeve 4, 5, 10, 11 i 12 Hrvatske pčele - 1284,00 kuna
Alen Mikola, Darda, autorski honorar za broj 4 Hrvatske pčele -  58,50 kuna
Vladimir Bilek, Daruvar, autorski honorar za broj 6 Hrvatske pčele - 241,00 kuna
Mladen Ježidić, Zadar, autorski honorar za broj 7-8 Hrvatske pčele -  285,00 kuna
Ivan Legat, Karlovac, autorski honorar za broj 9 Hrvatske pčele -  219,00 kuna
Nedjeljko Mrakovčić, Krk, autorski honorar za broj 9 Hrvatske pčele -  174,75 kuna

   HPS

IVICA GIROTTO (1931- 2011)
Udrugu pčelara „Velebit“ iz Zadra napustio je 12. rujna 2011. godine dugogo-
dišnji član Ivica Girotto, rođen 7. studenog 1931. godine u Postirama, na otoku 
Braču.
Pčelarstvom se počeo baviti 1953. godine, a „šegrtovao“ je uz pčelarsku le-
gendu Rittermana. U našoj Udruzi je od samih početaka, još od daleke 1971. 
godine. Pčelario je raznim tipovima košnica, ponajviše LR-nastavljačama.
Po zanimanju je strojarski tehničar, a bio je dugogodišnji radnik tvornica ribe 
"Postira"u Postirama i "Adrije" u Zadru. 
Nesebičan, velikog životnog i pčelarskog iskustva, svakome je uvijek bio spre-
man pomoći savjetom. 

Ljubav prema pčelama sada nastavlja njegov sin Raul.
Neka mu se dobri Bog smiluje.

Udruga pčelara "Velebit" iz Zadra
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